




3 اقتصادی

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری ؛ 

هزینه خدمات فرودگاه نجف دو 
برابرکشورهای اروپایی 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: خدمات هندلی فرودگاه نجف دو برابر 
کشورهای اروپایی است و این برای شرکت های هوایی مقرون به صرفه نیست. 

»علی عابدزاده« درباره تصمیم شرکت های هوایی ایران در انتقال پروازهای 
خود از فرودگان نجف به بغداد گفت: علت این کار مباحث اقتصادی است و هیچ 

مساله سیاسی در این زمینه وجود ندارد.
انتقال پروازها از نجف به بغداد مربوط به شرکت های  وی افزود: تصمیم 
هواپیمایی است و شرکت ها این اختیار را دارند که هرجا از لحاظ اقتصادی 

مقرون به صرفه بود، فعالیت کنند. 
رئیس سازمان هواپیمایی اضافه کرد: علاوه بر خدمات هندلینگ، هزینه سوخت 

در نجف بالاست و تصمیم جا به جایی بیشتر از منظر اقتصادی مطرح است. 
وی بیان کرد: البته شرکت ها برای جابه جایی پروازها در حال مذاکره با 
مسئولان فرودگاه نجف هستند و اگر این فرودگاه همکاری کند، انتقال پروازها 

انجام می شود. 
»مقصود اسعدی سامانی« دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی هفته گذشته 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اعلام کرد که تابستان امسال با مسئولان فرودگاه 
نجف جلسه ای برگزار شد که متاسفانه هیچکدام از دستاوردهای این نشست 
برای اعمال تخفیف در عوارض هندلینگ فرودگاهی عملی نشد و 10 شرکت 
هواپیمایی ایرانی تصمیم گرفتند پروازهای خود را از نجف به بغداد منتقل کنند.
به گفته وی به ازای هر مسافر باید پنج دلار به عنوان عوارض امنیتی پرداخت 
شود، عوارض گمرکی را از 100 دینار به 150 دینار تغییر دادند و قیمت سوخت 

را نیز از 98 سنت به یک دلار و 42 سنت افزایش دادند.
به گفته این مسئول صنعت هواپیمایی ایران، همچنین به تازگی نرخ سوخت 
هواپیما نیز از 89 سنت به 1.24 دلار رسیده که چهار برابر نرخ فرودگاه های 

ایران است
دبیر انجمن شرکت هوایی ایران اعلام کرد که شرکت های هوایی ایران به 
منظور رفاه حال مسافران تصمیم گرفته اند پروازهای خود از فرودگاه های کشور 

را به جای فرودگاه نجف، به فرودگاه بغداد انجام دهند.

کدام بانک ها بیشتر سپرده گرفتند؟
در بین شبکه بانکی این بانک های تجاری هستند که میزان سپرده گیری آنها 
در مقایسه با سایر بانک ها رشد قابل توجهی دارد، چرا که درصد رشد سپرده های 
قانونی این بانک ها در بانک مرکزی بالاترین حد را به خود اختصاص داده است.

به گزارش ایسنا، سپرده های قانونی درصدی بین 10 تا 1۳ درصد از سپرده ای 
است که بانک ها از مشتری دریافت کرده و در بانک مرکزی قرار می دهد. این 
مبلغ به عنوان پشتوانه ای برای سپرده مشتریان و از سویی اعمال سیاست های 

پولی بانک مرکزی تلقی می شود.
طبق آخرین آماری که بانک مرکزی منتشر کرده مبلغ سپرده های قانونی 
بانک ها در پایان شهریورماه به حدود 150 هزار میلیارد تومان رسیده که در 
مقایسه با 9۷ هزار میلیارد شهریورماه 1۳94 تا حدود 5۳ هزار میلیارد تومان 
افزایش دارد. مبلغ سپرده های قانونی در شهریورماه امسال به شهریورماه سال 
گذشته تا حدود 2۳ درصد و در مقایسه با اسفندماه سال قبل تا 14.5 درصد 

رشد داشته است.
جزئیات سپرده قانونی 150 هزار میلیاردی سیستم بانکی در بانک مرکزی از 
این حکایت دارد در بانک های تجاری این مبلغ از حدود 1۶ هزار میلیارد تومان 
در شهریورماه 1۳94 به ۳2 هزار میلیارد تومان در شهریورماه امسال رسیده است 
که نشان دهنده افزایش 5۶.8 درصدی است که بالاترین رشد را در بین مجموعه 
بانک ها دارد. درصد رشد سپرده قانونی بانک های تجاری در شهریورماه امسال 
به پایان سال قبل تا ۳2 رسیده که در این مقایسه نیز در مقابل سایر بانک ها 

افزایش چشمگیری دارد.
اما بیشترین حد سپرده های قانونی مربوط به بانک ها و موسسات اعتباری 
غیردولتی است به گونه ای که با توجه به تعداد بیشتری که این قبیل بانک ها 
در شبکه بانکی دارند مجموع سپرده های قانونی آنها به حدود 108 هزار میلیارد 
تومان در پایان شهریورماه امسال رسیده است. این رقم در شهریورماه 1۳94 
حدود ۷2 هزار میلیارد تومان بوده که با رشد ۳۶ هزار میلیاردی همراه شده 
است، ولی درصد رشد سپرده ها در بانک های خصوصی در مقایسه با بانک های 
تجاری به طور قابل توجهی پایین تر است به گونه ای که در شهریورماه 1۳9۶ 
نسبت به ماه مشابه سال قبل حدود 18.4 و نسبت به پایان سال قبل 12.1 

درصد افزایش دارد.
همچنین بررسی عملکرد بانک های تخصصی در تهیه سپرده قانونی نشان 
می دهد که حجم این سپرده ها در پایان شهریورماه به حدود 9۳00 میلیارد 
از 1000  با 8400 میلیارد سال 1۳94 کمتر  تومان رسیده که در مقایسه 
میلیارد تومان افزایش دارد که نشان دهنده کاهش سرعت سپرده گیری در این 
بانک هاست. این در شرایطی است که سپرده های قانونی در بانک های تخصصی 
در شهریورماه امسال نسبت به ماه مشابه سال قبل تا پنج درصد کاهش یافته و 

در قیاس با اسفندماه 10 درصد رشد دارد.
طی سال های اخیر با توجه به بلوکه بودن حجم بالایی از اموال نقد بانک ها در 
بانک مرکزی و اعتراض هایی که در این رابطه مطرح می شد در نهایت در راستای 
افزایش جریان نقدی بانک ها و افزایش قدرت تسهیلات دهی به منظور کمک به 
تولید بود که بانک مرکزی تصمیم گرفت تا حجم سپرده های قانونی را از 1۳ 

درصد کاهش دهد که البته این براساس عملکرد بانک ها انجام می شد.

ارزش صادرات فرش ایران در ۵ ماهه امسال 
چقدر بود؟

مدیرکل تعاونی های تولیدی وزارت کار ارزش صادرات فرش دستباف ایران در 
پنج ماهه امسال را 120 میلیون دلار ذکر کرد.

البرز محمدی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بر اساس آخرین آمار موجود، 
میزان تولید فرش دستباف بیش از پنج میلیون متر مربع است. تعداد شاغلین 
صنعت فرش دستباف و صنایع جانبی نیز بیش از سه میلیون نفر است که از کل 

شاغلان 4۷0 هزار بافنده تحت پوشش بیمه ویژه قالیبافان قرار دارند.
وی میزان صادرات فرش دستباف در سال 1۳95 را بیش از ۳50 میلیون دلار 
ذکر کرد و گفت: ارزش صادرات فرش دستباف در پنج ماهه نخست امسال 120 
میلیون دلار بوده است. به گفته مدیرکل تعاونی های تولیدی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، درحال حاضر 1۷00 تعاونی در حوزه تولید و تامین نیاز تولید 
کنندگان فرش دستباف فعالیت دارند و بیش از ۶۳ هزار نفر در آنها عضو هستند.

محمدی ایجاد اشتغال را یکی از محورهای اصلی سیاستهای دولت نام برد و 
تاکید کرد: صنعت فرش دستباف از صنایع کاربر و ارزشمند و یکی از بهترین و 
پردرآمدترین صادرات کشور به شمار می رود که با هزینه های اندک و استفاده 
از تجهیزات ساده در کارگاه های خانگی، موجب اشتغالزایی قابل ملاحظه ای در 
اقتصاد کشور می شود. وی گفت: این صنعت علاوه بر قالیبافی، فعالیتها و مشاغل 
جانبی دیگری نظیر رنگ فروش، رنگرز، نخ ریس، طراح، چله کش، صادر کننده 
و بازرگان را هم در برمی گیرد که نرخ اشتغالزایی این صنعت را افزایش می دهد.

مدیرکل تعاونی های تولیدی وزارت کار، ایجاد اشتغال مستقیم و غیر مستقیم، 
ایجاد ارزش افزوده، افزایش صادرات و درآمد ارزی و رونق و توسعه زندگی 
روستایی را از مزیتهای مهم این صنعت نام برد. محمدی با اشاره به بازار شدید 
رقابتی در این حوزه، افزود: با وجود مشغله های دنیای جدید و دغدغه های جهان 
صنعتی در خارج و داخل کشور  نام ایران با فرش گره خورده است و فرش علاوه 
بر جنبه های اقتصادی، معرف فرهنگ هنر اصیل ایرانی و توانمندی های فوق 
العاده ایرانیان است. به اعتقاد وی در صورتی که از این صنعت حمایتهای لازم 
و مناسبی صورت نگیرد در آینده نزدیک با وجود کشورهای رقیب تولید کننده 
این محصول در جهان شاهد افول این صنعت در کشور و از دست دادن بازارهای 

خارجی خواهیم بود.
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نماینده سابق ایران در اوپک با بیان این که اوپک برای مدیریت 
بازار جهانی نفت، تصمیم جدی دارد، گفت: پیش بینی می شود 
که قیمت جهانی نفت در دامنه بشکه ای ۶0 تا ۷0 دلار نوسان 

داشته باشد. 
وزیران نفت و انرژی 14 کشور عضو اوپک در نشست 1۷۳ اوپک 
که در ۳0 نوامبر )9 آذر( در وین اتریش برگزار شد، گردهم آمدند 
تا در مورد مدیریت بازار جهانی نفت و سرنوشت طرح کاهش یک 
میلیون و 200 هزار بشکه ای تولید نفت تصمیم گیری کنند که 

در نهایت با تمدید آن تا پایان سال 2018 موافقت کردند.
محمد علی خطیبی نماینده سابق ایران در اوپک در گفت وگو 
ایرنا درباره تصمیم تولیدکنندگان نفت در نشست 1۷۳ اوپک، بیان 
داشت: اوپک تصمیم جدی دارد تا مازاد نفتی که در سال های 

گذشته در بازار شکل گرفته بود، خنثی کند.
وی افزود: تصمیم اوپک برای تمدید طرح کاهش تولید سبب 
می شود، مازاد عرضه ای که در سال های اخیر، شکل گرفته، از 

بین رفته و بازار متوازن شود.
نماینده سابق ایران در اوپک با بیان این که البته نباید انتظار رشد 
قابل توجه قیمت ها را داشت، اضافه کرد: پیش بینی می شود که 
قیمت ها در دامنه بشکه ای ۶0 تا ۷0 دلار نوسان داشته باشد. 
خطیبی یادآور شد: البته در سال آینده میزان تقاضا حدود یک 
میلیون بشکه افزایش می یابد که به همان میزان نیز تولید نفت 
اعضای غیر اوپک بالا می رود و افزایش تقاضا را پوشش می دهد.
 **سود کاهش تولید، بیشتر از مسابقه تصاحب بازار 

است
نماینده سابق ایران در اوپک در پاسخ به سوالی درباره تصاحب 
سهم اوپک توسط غیراوپک، گفت: به علت تصمیم اوپک برای 
تداوم کاهش تولید، بخشی از سهم بازار توسط غیر اوپک، تصاحب 
خواهد شد، اما منافع طرح کاهش تولید برای تولیدکنندگان اوپک 

بیشتر از رقابت برای تصاحب بازار است.
خطیبی اضافه کرد: در سال های گذشته نیز برخی از اعضای 
اوپک مانند عربستان مسابقه تصاحب بازار را به راه انداختند، اما 
موفق نبودند، در واقع آنها نه تنها نتوانستند رقبا را از بازار حذف 

کنند، بلکه درآمدشان نیز کاهش قابل توجهی یافت.
وی خاطر نشان کرد: به علت راه افتادن مسابقه سهم بازار توسط 
اعضای اوپک، قیمت نفت از بیش از 100 دلار برای هر بشکه 

حتی به حدود 20 دلار نیز کاهش یافت.
خطیبی ادامه داد: بدین ترتیب، زمانی که مسابقه تصاحب 

بازار، موفقیت چندانی را عاید اوپک نکرد، تصمیم گرفته شد که 
مدیریت بازار توسط اوپک، اجرا شود.

 ** تداوم سقف 3.790 میلیون بشکه ای تولید نفت 
ایران

نماینده سابق ایران در اوپک گفت: با تصمیم اوپک، سقف تعیین 
شده برای تولید اعضای اوپک، دوباره تمدید شده است، بنابراین، 
تولید نفت ایران در سقف روزانه سه میلیون و ۷90 هزار بشکه 
ادامه می یابد. خطیبی ادامه داد: تصمیم مهم دیگر اخذ شده 
در نشست 1۷۳ اوپک، تعیین کردن سقف تولید برای نیجریه 

و لیبی است.
وی اضافه کرد: در نشست پیشین اوپک، این 2 کشور به علت 
وجود بحران های داخلی و کاهش شدید تولید از رعایت سقف 
تولید معاف شده بودند، اما در نشست 1۷۳ تصمیم گرفته شد که 
میزان تولید آنها در سال 2018 در حد تولید سال 201۷ باقی 
بماند.  به گزارش ایرنا، بیژن زنگنه، وزیر نفت، پیش از آغاز نشست 
1۷۳ اوپک درباره تناقض توافق اوپک با برنامه افزایش تولید نفت 
ایران گفته بود: مدت توافق )کاهش تولید نفت( اوپک کوتاه است، 
اما قراردادهای ایران پیش از سه سال آینده به تولید نمی رسند و 

این دو مورد با هم تضادی ندارند.
 **دلایل رشد قیمت جهانی نفت در ماه های اخیر

نماینده سابق ایران در اوپک همچنین در پاسخ به ایرنا درباره 
دلایل رشد قیمت نفت در بازارهای جهانی در ماه های اخیر، گفت: 
مهم ترین علت رشد قیمت، اجرای سیاست مدیریت عرضه توسط 

اوپک بوده است.
خطیبی با بیان اینکه علت دیگر رشد قیمت نفت، روی کار آمدن 
جمهوری خواهان در آمریکاست، افزود: جمهوری خواهان همواره 
به دنبال رونق بازار تسلیحات نظامی و نفت هستند، بنابراین 
انتخاب رئیس جمهوری جمهوری خواه در آمریکا، سبب شده 
که متحدان این کشور مانند عربستان با سیاست رشد قیمت نفت 

همراهی کنند.
وی ادامه داد: البته عربستان و متحدانش در زمان کاهش قیمت 
نفت، با کاهش شدید درآمد مواجه شده بودند، بنابراین تمایل 

داشتند که قیمت نفت بهبود بیابد.
وی درباره تاثیر تنش های سیاسی اخیر در منطقه خاورمیانه بر 
رشد قیمت نفت نیز بیان داشت: تنش هایی مانند بحران لبنان 
)استعفای جنجالی سعد حریری( همواره تاثیر کوتاه مدت و گذرا 

داشته اند.

نماینده سابق ایران در اوپک:

عزم اوپک برای مدیریت بازارجهانی نفت جدی است 

شماره: 139660330004000042
تاریخ: 1396/05/02

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده 1۳  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
رای شماره  برابر  فاقد سند رسمی  و ساختمانهای  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
1۳9۶۶0۳۳0004000040 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
کهک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمدمهدی صادقی فرزند 
محمد به شماره شناسنامه 59958 صادره از تهران- یک باب کارگاه به مساحت 
1044/۷۷ مترمربع قسمتی از پلاک ۳29 فرعی از 125 اصلی واقع در بخش 
5 قم حوزه ثبتی کهک خریداری از مالکان رسمی - آقایان رضا قلی رسولی و 
جواد رسولی محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد
رئیس ثبت و اسناد و املاک کهک  عباس پور حسنی
تاریخ انتشار اول : 1396/09/12
تاریخ انتشار دوم : 1396/09/27

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
بموجب اجراییه صادره از شعبه 54 شورای حل اختلاف شهرستان قم که 
در شعبه 1۳ اجرای احکام مدنی قم به شماره 1۳/9۶ج /۶05 ثبت گردیده لها 
خانم سکینه علی خلج علیه خانم هانیه خوشدل- محکوم علیه محکوم است 
به 44/۷40 طلای 18 عیار حق محکوم لها و نیم عشر دولتی در حق صندوق 
دولت محکوم محکوم علیه در قبال بدهی خود اثاث منزل معرفی کرده که 

کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است 
1- یک دستگاه اجاق گاز فردار 5 شعله ۳ موتوره بمارک cooker  سالم نو آک 

بند به ارزش دو میلیون تومان 
2- غذا ساز بمارک بوم کر سالم نو در کارتن به ارزش 500/000 تومان

۳- یک عدد پنکه پایه دار شیشه ای ویکند سالم نو در کارتن به ارزش 
250/000 تومان

4- یک عدد چرخ گوشت تمام استیل مارک بوم کر سالم نو در کارتن به ارزش 
/۳50/000 تومان

5- یک عدد ساندویچ ساز به مارک کاسونیگ سالم کار نکرده در کارتن نو به 
ارزش /150/000 تومان

۶- یک عدد توستر به مارک اوکیا 42 لیتری سالم نو در کارتن به ارزش 
/۶00/000 تومان

۷- یک عدد اطو پرس بیترون سالم نو در کارتن به ارزش یا پایه /۶50/000 
تومان

به ارزش  نو در کارتن  برادر سالم  8- یک دستگاه چرخ خیاطی گلدوزی 
/۶50/000 تومان

9- یک عدد پلوپز چندکاره به مارک بوم کر سالم نو در کارتن به ارزش 
/۳00/000 تومان 

10- یک عدد چایساز به مارک فلر سالم نو در کارتن به ارزش /۳00/000 
تومان

قیمت پایه 10 قلم اموال مذکور جمعا بنظر اینجانب بمبلغ /5/۷50/000 تومان 
و بحروف به مبلغ پنج میلیون و هفتصد و پنجاه هزار تومان ارزیابی و تعیین 

میگردد.
ساعت 08/00  تاریخ 1۳9۶/10/04  در  الذکر  فوق  موارد  گردیده  مقرر  و 
الی08/۳0 صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های 
حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش 
برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از اموال  را دارند می توانند در مدت پنج روز 
مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در 
جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد .برنده مزایده باید ده درصد 
از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده 
بپردازد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت 

اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم -رضا زارعی

رئیس کل گمرک ایران از تفاهم این سازمان با دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد 
برای اتصال این مناطق به سیستم گمرک الکترونیک با هدف ساماندهی واردات خبر 

داد که به طور آزمایشی در ارس و اروند اجرایی می شود. 
»فرود عسگری« اظهار داشت: میان گمرک و مناطق آزاد تفاهم شد که سیستم 
الکترونیک گمرک در مبادی ورودی مناطق آزاد متصل شود؛ از این رو کالاهایی 
که از مناطق آزاد خارج می شوند، حتماً در سیستم گمرک ثبت می شود تا هویت 
واردکننده مشخص شده و ارزشگذاری و تعرفه گذاری انجام شود. وی افزود: تعرفه 
های تعیین شده به صاحب کالا و سازمان منطقه آزاد اعلام می شود و آنها از محل 
ارزشگذاری ها، عوارض منطقه خود را دریافت کنند.  عسگری افزود: با این اقدام، 
استقرار گمرک در مناطق ورودی به صورت آزمایشی در مناطق آزاد ارس و اروند 
عملیاتی به زودی اجرایی می شود و پس از آن در سایر مناطق نیز انجام خواهد شد. 

 *سهمیه بندی برای کالاهای حساس 
عسگری همچنین از تفاهم با دبیرخانه مناطق آزاد برای تعیین کالاهای هدف، 
سهمیه بندی و اعمال برخی محدودیت ها خبر داد و گفت: برای کالاهایی چون 

پوشاک که حساسیت بالایی دارد، برای هر منطقه سهمیه مشخص شده است.
وی افزود: اکنون مناطق آزاد در قالب این سهمیه تعیین شده واردات انجام می 
دهند و بیش از آن نمی توانند کالا ترخیص کنند. عسگری از فعال شدن سامانه های 
مسافری در گمرکات مناطق آزاد خبر داد و گفت: با این کار دیگر کسی نمی تواند 
در یک سال بیش از یک بار از معافیت مناطق آزاد استفاده کند. سیستم های مناطق 
آزاد نیز به هم متصل می شوند تا اگر مسافری در منطقه آزاد کالای را وارد کند، دیگر 

امکان وارد کردن کالا با معافیت از منطقه آزاد دیگر نداشته باشد.
طبق قانون، هر شهروند ایرانی می تواند در هنگام ورود به کشور 80 دلار کالا وارد 
کند که تاکنون سامانه ای برای رعایت این سقف وجود نداشته و به همین دلیل 
بسیاری به دفعات از این طریق کالا به کشور وارد می کنند بی آنکه حقوق گمرکی 

آن را به دولت بپردازند.
*تلاش برای ساماندهی واردات غیررسمی

رئیس کل گمرک در ادامه گفت و گو با ایرنا با اشاره به مصوبه دولت درخصوص 
ساماندهی واردات کولبری، ته لنجی و ملوانی گفت: اگر با کمک استانداران کشور این 
مصوبات دولت عملیاتی و اجرایی شود، شاید دیگر بحث اتهامات به گمرک کمرنگ تر 
شود. عسگری اظهار داشت: بخشی از کالاهای وارداتی از طریق کولبری و ته لنجی 
وارد می شود ولی با سیستم الکترونیکی که راه اندازی شده، دیگر امکان جعل و استفاده 
مکرر از پروانه های کاغذی وجود ندارد. وی افزود: اکنون با کمک این سامانه، ملوانان 
باید کد رهگیری پروانه را به گلوگاه ها اعلام کنند تا کل مشخصات محموله، تاریخ 
ورود به بندر، وسیله حمل کننده مشخص شود که در این رویه امکان استفاده مجدد 

از پروانه وجود ندارد. 
*ورود خودرو بدون ثبت سفارش به گمرک منعی ندارد

وی درباره  خودروهای دپو شده وارداتی در گمرک گفت: ورود کالای ثبت سفارش 
نشده به محوطه های گمرکی و مناطق آزاد طبق قانون بلامانع است.

رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه نباید صاحبان این خودروها بدون داشتن ثبت 
سفارش معتبر انتظار ترخیص از گمرک داشته باشند، افزود: خودروها چنانچه ثبت 

سفارش معتبر داشته باشند، از گمرک با رعایت سایر مقررات مربوط خودرو برای 
ترخیص اقدام می کنند، در غیر این صورت واردکنندگان باید برای تمدید ثبت 
سفارش های مهلت منقضی یا جدید اقدام کنند که البته این کار در حوزه اختیارات 
سازمان توسعه تجارت است. رئیس کل گمرک در خصوص توقف ثبت سفارش 
خودرو و ورود خودرو به مناطق آزاد گفت: قوانین واردات خودرو در مناطق آزاد خارج 
از قوانین امور گمرکی است و نیاز به ثبت سفارش ندارد. به همین دلیل برخی خودرو 

وارد مناطق آزاد کرده و سپس اقدام به ثبت سفارش می کنند. 
وی با یادآوری اینکه از ابتدای تابستان سامانه ثبت سفارش واردات خودرو بسته 
شده است، گفت: ترخیص خودروهای ورودی به گمرک تنها در صورتی امکان پذیر 

است که اطلاعات مربوط به ثبت سفارش آن در سامانه وجود داشته باشد.
عسگری تاکید کرد: بنابراین آن تعداد خودروهایی که ثبت سفارش آنها دارای اعتبار 
است، اجازه ترخیص دارند و آنهای که ثبت سفارش نشده اند اجازه ترخیص نخواهند 
داشت. وی افزود: برای واردات خودرو همه منتظر تصمیم وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای اجازه ثبت سفارش خودرو هستیم.  عسگری تاکید کرد: خودروهای که 
در مناطق آزاد قرار دارند، مشمول کالاهای متروکه گمرکی نمی شوند و بستگی به 
تفاهمات صاحب کالا و سازمان منطقه آزاد مربوطه دارد و منعی برای ورود خودرو به 
مناطق آزاد وجود ندارد.  وی گفت: برای امسال کسب درآمد بالای 20 هزار میلیارد 
ریال از محل واردات خودرو پیش بینی شده بود که در عمل با توقف ثبت سفارش، 
این رقم محقق نشد و دولت تا مهرماه امسال از محل ترخیص خودرو 1۷۶0 میلیارد 

ریال درآمد گمرکی کسب کرده است

رئیس کل گمرک:

مناطق آزاد به گمرک الکترونیک متصل می شوند 
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راه عبور از گرداب مرگ 

ملی پوشان فوتبال ایران پس از ماه ها انتظار از زمانی که حضور خود را در روسیه 
مسجل کردند، حریفان خود را شناختند. پرتغال و اسپانیا دو قدرت برتر فوتبال اروپا و 

جهان در این آوردگاه مهم رو در روی یوزهای ایرانی قرار می گیرند. 
»گری لینه کر« یکی از دو مجری مراسم قرعه کشی جام جهانی پس از مشخص 
شدن ترکیب گروه ها، نگاهی کلی به جدول هشت گانه انداخت و مشخصا نام ایران را 
بر زبان آورد و در توصیف گروه بی گفت: »این گروه مرگ است«. روز گذشته - جمعه 
- وقتی نام های پرتغال و اسپانیا کنار هم قرار گرفت، همه سرمربیان تیم های دیگر آرزو 
کردند خود را در این گروه نبینند. اکنون نام ایران به همراه مغرب کشوری در آفریقا 
در کنار دو کشور پرتغال و اسپانیا در گروه دو قرار گرفت و بلافاصله پس از مشخص 
شدن ترکیب گروه، کاربران ایرانی فضای مجازی، نوشته هایی در دشواری این گروه 

منتشر کردند.
دیدار با دو تیم تراز اول فوتبال دنیا به طور ذاتی دشوار است، اما باید توجه داشت که 
نباید دشواری این دیدارها را با طرح موضوعاتی از قبیل کوچک شمردن یوزهای ایرانی 

دشوارتر کرد.
کافی است نگاهی به صفحات سلبریتی های ایرانی که از شب گذشته پست هایی 
در این رابطه منتشر کردند، بیاندازیم. یکی تصویر خودش را در حالی که بر سر می 
کوبد، گذاشته. دیگری به طعنه خواستار جدایی »کاتالونیا« از اسپانیا شده، کاربری دیگر 
تصویری از حیات وحش که در آن سه یوزپلنگ، یک آهو را محاصره کرده است، منتشر 
کرد، آن دیگری فیلمی کوتاه از سه پاندا که یک پاندای ضعیف را از ارتفاعی به پایین 
می اندازند، منتشر کرده، دیگری کارتونی را با این داستان که مردی وارد خانه شده و 
کلاهش را برمی دارد و بر رخت آویز می گذارد، در حالی که در خانه هنوز باز است، 
چرخی زده کلاهش را برمی دارد و از منزل خارج می شود و زیر آن نوشته: مدت زمان 

حضور ایران در جام جهانی.
از عصر جمعه که قرعه کشی جام جهانی پایان یافت، صدها هزار نفر در فضای مجازی 
مطالب خود را منتشر کردند، عمده این مطالب، ماهیت انگیزشی برای ملی پوشان 
فوتبال ایران نداشت. به جرات می توان گفت که »کارلوس کی روش« سرمربی تیم ملی 
فوتبال ایران از معدود کسانی بوده که بلافاصله از امید سخن گفت. او که پیش از آغاز 
مراسم قرعه کشی از پایان دوران حرفه ای خود پس از جام جهانی 2018 روسیه خبر 
داده بود، به خوبی می داند که این آخرین فرصت او برای نام آور شدن در جهان است.

شاید دست تقدیر برای او نقشه ای ویژه دارد. مرد پرتغالی اکنون با یوزهای ایرانی، 
مقابل شاگران سابق خود صف آرایی خواهد کرد و به خوبی می داند چنانچه بتواند 
شاگران سابق خود را که اکنون تجربه اندوخته اند، تسلیم کند، آنگاه می تواند نام خود 

را برای همه تاریخ در فوتبال دنیا ثبت کند.
اکنون تیم ملی به حمایت معنوی مردم بیش از هر چیزی نیاز دارد. سیاستمداران 
عرصه دولت نیز لازم است حمایت های مادی کافی از یوزها داشته باشند. هم گروهی 
فوتبال ایران با دو قدرت برتر جهان البته مزایایی بی شماری دارد. ایران هیچگاه مقابل 
اسپانیا قرار نگرفته است. این دیدار قطعا فرصتی است تا نام ایران در دنیای فوتبال بر 

سر زبان ها افتد.
بازی مقابل تیم ملی فوتبال پرتغال نیز همین ویژگی را دارد. اکنون تیم برتر آسیا مقابل 
قهرمان یورو 201۶ قرار می گیرد. در این دیدار باید ثابت کرد که بی دلیل برترین تیم 
آسیایی نیستیم. عملکرد خوب یوزهای ایران مقابل این دو تیم، اعتبار فوتبالل آسیا را 

دو چندان خواهد کرد.
شبکه های مختلف تلویزیونی از مدت ها قبل متقاضی پخش دیدار تیم های ملی 
فوتبال اسپانیا و پرتغال در جام جهانی بوده اند و بازی های این دو تیم در سراسر جهان 
طرفدار دارد. اکنون این فرصت در اختیار ایران قرار گرفته است تا از نفوذ فوتبال بر عرصه 

جهانی بهره برداری کند.
فوتبال بازی غیر قابل پیش بینی است و سرعت این بازی از اظهارنظر کارشناسان 
خیلی بیشتر است این را امیر حاج رضایی می گوید و اگر به این گفته اعتقاد داشته 

باشیم، می توانیم به عبور از گرداب مرگ بیاندیشیم.

کی روش: 

 مسئولان فدراسیون می توانند مرا اخراج کنند
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: بازیکنان تیم ملی ایران لیاقت برنامه ریزی خاص 

را دارند و باید برنامه ای اجرا شود که بتوانیم در جام جهانی افتخار آفرینی کنیم.
کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران پس از برگزاری قرعه کشی جام 
جهانی 2018 روسیه و قرار گرفتن در گروه دوم این رقابت ها و همگروهی با تیم های 

پرتغال، اسپانیا و مراکش پیام ویدیویی را در فیس بوک خود منتشر کرد.
او در این پیام اظهار کرد: روز طولانی و فوق العاده ای برای ما و تیم ملی بود. قرعه کشی 
خیلی هیجان انگیز و جذاب بود. بهتر از این نمی شد که با پرتغال، اسپانیا و مراکش هم 
گروه شویم.این فدصت فوق العاده ای برای بازیکنان ما است تا نشان دهند چرا خاص 

هستند. نشان دهند لیاقت اینجا بودن را دارند.
او ادامه داد: مطئنم عالی کار می کنیم و می خواهیم مثل همیشه حریف سرسختی 
باشیم.مهم نیست در هر بازی چه اتفاقاتی رخ می دهد چراکه مطئنم هواداران در پایان 

هر بازی به تیم و بازیکنان افتخار می کنند.
کی روش تصریح کرد: فکر می کنم بازیکنانم بسیار هیجان زده هستند که مقابل 
پرتغال، اسپانیا و مراکش بازی می کنند چراکه برای آن ها فرصت منحصر به فردی 
است تا بتوانند مقابل تیم ها و بازیکنان فوق العاده بازی کنند. اطمینان دارم در انتهای 

روز داستان تغییری نمی کند.
سرمربی تیم ملی درباره تلاش های فدراسیون فوتبال برای مصاحبه نکردن او با رسانه 
های ایرانی گفت: مهم نیست دیگران تا چه اندازه سعی می کنند من حرف نزنم. اینجا 
هستم تا بگویم ایران به یک برنامه آماده سازی خاص نیاز دارد. اهمیتی نمی دهم برای 
حرف نزدن من چه تلاش هایی می کنند چراکه بازیکنان و طرفدارهای ایرانی لیاقت 
برنامه ریزی خاصی را دارند. باید برنامه ای را اجرا کنیم که بازیکنانم آماده شوند، افتخار 
آفرینی کرده و مردم ایران را شاد کنیم. کی روش گفت: می توانند مرا اخراج کنند چراکه 
آماده هستم اما این بار نظرم را اعلام می کنم چراکه هواداران و بازیکنان لیاقت دارند که 

برای حضور در جام جهانی از حمایت کامل برخوردار شوند.

غفورجهانی: 

 امیدوارم فدراسیون دست کی روش را باز 
بگذارد

پیشکسوت تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: امیدوارم فدراسیون دست کی روش را 
باز بگذارد تا تیم ملی بتواند با آماده سازی خوبی به مصاف حریفان قدرتمند خود برود.

غفور جهانی پیشکسوت تیم ملی فوتبال کشورمان که سابقه حضور در جام جهانی 
19۷8 آرژانتین را در کارنامه دارد درباره قرعه کشی رقابت های جام جهانی فوتبال و 
همگروهی ایران با تیم های اسپانیا ، پرتغال و مراکش گفت: تیم ملی فوتبال کشورمان 
در گروه بسیار سختی قرار گرفت گروهی که می توان گفت سخت ترین گروه این 
رقابت ها است و تیم ملی کشورمان با تیم هایی چون اسپانیا ، پرتغال و مراکش همگروه 
است با این حال ملی پوشان  بدون شک با تمام توان به میدان می رود تا بهترین نتیجه 
ممکن را کسب کند.زننده گل صعود ایران به جام جهانی آرژانتین در ادامه بیان داشت: 
ما نباید خودمان را گول بزنیم و باید بدانیم که سطح فوتبال پائین تری نسبت به اسپانیا 
و پرتغال داریم اما نباید فراموش کرد که بازیکنان خوبی داریم و کی روش هم مربی با 
درایتی است.او در پاسخ به این سوال که برخی معتقدند هر چه حریف ایران سخت تر 
باشد تیم ملی بهتر بازی می کند گفت: تیم ملی فوتبال کشورمان در جام جهانی گذشته 
توانست مقابل تیم ملی فوتبال آرژانتین بازی خوبی به نمایش بگذارد و در پایان هم با 
دیده نشدن پنالتی و گل دیر هنگام مسی شکست خورد. همین مسئله نشان از آن دارد 
که ایران و ایرانی همواره در بازی های سخت تر و شرایط سخت با تمام توان به میدان 
می رود و تلاش می کند تا بهترین نمایش را داشته باشد.پیشکسوت تیم فوتبال ملوان 
درباره حریفان تدارکاتی ایران بیان داشت:  فدراسیون باید تلاش کند تا بهترین شرایط 
را برای تیم ملی به وجود بیاورد مسئله ای که به طور قطع کی روش هم به دنبال آن 
است . بدون شک بازی با تیم های بزرگ برای رویارویی با تیم های پرتغال ، اسپانیا و 
حتی مراکش به ما کمک می کند.او افزود: در این بازی ها نتیجه اهمیت چندان ندارد و 
مهم این است که بازیکنان بتوانند در مقابل تیم ها  و بازیکنان بزرگ دیگر کشور ها قرار 
بگیرند به هر صورت جام جهانی اوج فوتبال است و امیدوارم فدراسیون دست کی روش 

را باز بگذارد تا بهتربن آماده سازی ممکن برای تیم ملی فوتبال انجام شود.
بازیکن سابق تیم ملی فوتبال کشورمان درباره تاثیر قرعه کشی جام جهانی بر لیگ 
کشورمان و انگیزه بازیکنان اظهار داشت: بازیکنان هر کدام تلاش می کنند تا با ارائه 
بهترین عملکرد خود بتوانند در جام جهانی فوتبال حاضر باشند و در مسابقات مختلف 
به میدان بروند.غفور جهانی در پایان و درپاسخ به این سوال که آیا می توان از تیم ملی 
فوتبال ایران در این دوره زمانی به عنوان یکی از بهترین تیم های تاریخ فوتبال ایران 
یاد کرد گفت : بله زیرا هم اکنون بازیکنان خوبی داریم و سرمربی چون کی روش هم 
هدایت تیم ملی را بر عهده دارد. همچنین تیم ملی توانسته نتایج خوبی کسب کند که 
همین باعث می شود بتوانیم بگویم که تیم ملی فوتبال در حال حاضر یکی از بهترین 

های تاریخ فوتبال کشور است.
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پای غرامت ۷ میلیاردی در میان است

بن بست تاج و کی روش در کاخ کرملین

اتفاقات رخ داده در کاخ کرملین بین سرمربی تیم ملی و مهدی تاج از سر باز 
شدن یک زخمی کهنه خبر می دهد و اینکه این راه ناهموار همکاری آیا تا جام 

جهانی تداوم پیدا می کند یا خیر. 
فقط کافی بود در قرعه کشی جام جهانی 2018 روسیه تیم ایران در یکی 
گروه های مرگبار قرار بگیرد تا چهره های واقعی خود را نمایان کند. کاملا قابل 
حدس بود در لحظه ای که نام ایران در گروه B قرار گرفت و دوربین مستقر در 
سالن قرعه کشی برای لحظاتی روی چهره کارلوس کی روش زوم کرد لبخند 

غم انگیز اما محترمانه این مرد پرتغالی قابل پیش بینی بود. 
کی روش در دو سال اخیر به شکل وحشتناکی در تمامی مصاحبه ها و کنایه 
ها و طعنه هایش فریاد زده که نمی خواهد صرف حضور در جام جهانی ایران 
در مسکو باشد و این بار باید هدف صعود به دور دوم باشد اما او فکرش را هم 
نمی کرد در گروهی قرار گیرد که دو پای مدعی داشته باشد.  آن هم چه تیم 
هایی. یکی تیم ملی کشور خودش با ستاره اعجوبه اش رونالدو و تیم دیگر 

اسپانیایی که مدعی قهرمانی در جام است. البته از نام مراکش هم نباید بی 
تفاوت گذشت بی شک آنها روی کاغذ از ایران قوی تر هستند.شاکله اصلی تیم 

ملی مراکش شامل بازیکنانی است که در اروپا بازی می کنند. 
بی شک مرد پرتغالی در یک لحظه باور صعود ایران به مرحله بعد در جام 
جهانی را ناشدنی تصور کرد اما او در مصاحبه با رسانه های بیگانه غرور خود 
را حفظ کرد و برخلاف موج ناامیدانه و و توام با لودگی در ایران خیلی مردانه 
وجنتلمنانه سینه سپر کرد. تا اینجای ماجرا هیچ مشکلی نبود اما مشکل 
آنجایی شد که وقتی از او در مورد شرایط حضور ایران در جام جهانی سوال 

پرسیده شد ناگهان کی روش آن چهره ای که نباید را از خود نشان داد. 
صحبت های او مبنی بر اینکه مهدی تاج رئیس فدراسیون ایران از من 
خواسته تا از رئیس جمهور کمک بخواهم تیری بود بر پیکره پرطمطراق 

فدراسیون فوتبال ایران و سرباز شدن یک زخم کهنه.
کارلوس کی روش گویی که با گارد و موضع نسبت به تصمیمات فدراسیون 

ایران پا به مسکو گذاشت و این موضع را در قبال خبرنگاران ایرانی طوری نشان 
داد که دیگر این بار فدراسیون فوتبال نتوانست تاب بیاورد و در نامه ای محرمانه 
و به سرعت کی روش را بابت عدم مصاحبه با خبرنگاران ایرانی 50 هزار دلار 
جریمه نقدی کرد تا مرد پرتغالی شمشیر خود را از رو ببندد و اگر تا دیروز به 
صورت لفافه و کنایه حرف هایش را به گوش مهدی تاج می رساند این بار خیلی 

علنی و شفاف نشان دهد که با او و فدراسیونش مشکل دارد. 
کی روش خیلی بی پروا اعلام کرده اگر فدراسیون ایران من را نمی خواهد 
اخراجم کند و مربی که با  آنها هماهنگی دارد را بیاورد. این همه  آشفتگی 
البته بعد از مشخص شدن قرعه ایران در جام جهانی تا حدودی قابل درک 
است. کی روش هیچگاه به کم بودن قانع نیست و وقتی او امکانات موجود را با 
رفتارهایی که چندان باب میلش نیست می بیند مشخص است که تاب نمی 
 آورد. کی روش از روز گذشته دست به کار شده و از فیس بوک خود گرفته تا 
مصاحبه با رسانه های بین المللی مدام برای نکات تاکید میکند و این یعنی 
یک جنگ علنی. نامه تهدیدآمیز والبته محرمانه و فشار قرعه کشی سخت برای 

ایران همه و همه کی روش را بر آن داشته تا تیر آخر را از چله رها کند. 
او حتی به خلف وعده رئیس جمهوری ایران و معاون اولش هم اعتراض کرده 
تا پای رئیس جمهوری ایران به کرملینهم باز شود و تنها کشوری در مراسم 
قرعه کشی باشیم که نارضایتی از امکانات و خلف وعده دولتی ها به تیم ملی 
ایران بحث اولش باشد.  به گزارش  فارس، کی روش در انتقادهای پنهانی اش پا 
را فراتر هم گذاشته و می گوید چطور دولت می تواند برای تیم های استقلال و 
پرسپولیس و تراکتورسازی میلیاردی هزینه کرده تا مشکلات آنها رفع شود اما 
برای تیم ملی نمی توانند هزینه کنند؟ البته شاید آنهایی که به کی روش این 
مشاوره ها را می دهند این توضیح را هم به او می دادند که ماجرای تیم های 
ایرانی کمتر از منافع ملی نبود و اتفاقا دقیقا پای منافع ملی و آبروی فوتبال 
ایران میان بود.  اما ماجراهای کی روش و فدراسیون ایران برای فسخ قرارداد 
به همین راحتی نخواهد بود. اگر فدراسیون فوتبال بخواهد یک طرفه اقدام به 
فسخ قرارداد کند باید مبلغی در حدود ۷ میلیارد و نیم به این مربی پرداخت 
کند و اگر بالعکس این کی روش باشد که خواهان فسخ قرارداد یک طرفه باشد 
او باید این پول را به فدراسیون ایران بدهد. کی روش البته نشان داده در مباحث 
مالی بسیار کاربلد است و مربی نیست که بخواهد به این راحتی تاوان بدهد و 
برود و از سویی فدراسیون فوتبال هم این قدر جیبش خالی هست که نتواند 
این پول را فراهم کند و تازه هزینه ای هم برای جذب مربی جدید داشته باشد. 

این وسط همه چیز به پول ختم شده است. 
نکته ای که حتی کی روش هم در مصاحبه با آس اسپانیا به زیرکی به آن 
اشاره کرده و گفته زمان  آن رسیده که موش از دست گربه قرار کند. اینکه 
منظور کی روش چیست کاملا دو پهلو است. آیا منظور از موش خودش است 
یا ایران؟! به نظر می رسد پول کلانی که وسط است باعث شده تا دو طرف 
همدیگر را تا اینجای کار تحمل کنند اما به نظر می رسد این مقاومت و بردباری 
های اجباری دیگر قابل تحمل نیست و شاید هر آن خبرهای جدیدی از تیم 

ملی برسد. 

اتحادیه جهانی کشتی تصمیم به ارجاع پرونده علیرضا 
کریمی به کمیته حقوقی و انضباطی خود گرفته است که 
این موضوع می تواند تبعات سختی را برای کشتی ایران در 

پی داشته باشد.
با توجه به بازتاب گسترده رسانه ای باخت کریمی به حریف 
روس در مسابقات کشتی آزاد امیدهای جهان در لهستان 
برای عدم رویارویی با کشتی گیر رژیم صهیونیستی، نناد 
لالوویچ، رئیس اتحادیه جهانی کشتی قطعا با فشار کمیته 
بین المللی المپیک و برخی کشورهای صاحب نفوذ مانند 
روس ها در مورد عدم دخالت سیاست در ورزش چاره ای جز 
این نداشته که با کشاندن این قضیه به کمیته حقوقی و 
انضباطی؛ اراده خود را برای حل این مسله نشان دهد. هر 
چند که از گوشه و کنار شنیده می شود توماس باخ، رئیس 
کمیته بین المللی المپیک نیز به سختی پیگیر این موضوع 
است به طوری که در این خصوص از اتحادیه جهانی کشتی 

توضیح خواسته است.
قدس  اشغالگر  رژیم  نمایندگان  با  ندادن  مسابقه  قطعا 
مسأله ای نیست که فدراسیون کشتی به تنهایی بتواند در 
مورد آن تصمیم گیری کند بلکه موضوعی است که باید 
نهادهای بالادستی در این زمینه ورود کنند؛ موضوعی که 
فدراسیون کشتی نیز به آن اذعان داشته است. کشتی ایران 
در این میان با دو موضوع دست به گریبان است با توجه به 

سیاست های نظام جمهوری اسلامی و به رسمیت نشناختن 
با  دادن  مسابقه  درباره  بحثی  صهیونیستی  غاصب  رژیم 
نمایندگان این رژیم مطرح نیست چرا که خط قرمزی برای 

سیاست ماست و بدون شک تبعات جبران ناپذیری در پی 
خواهد داشت؛ از سوی دیگر اگر با صراحت از عدم مبارزه با 
حریفان رژیم صهیونیستی سخن بگوییم، خطر تعلیق بیخ 

گوش کشتی ایران خواهد بود.
محرومیت کشتی گیر؛ مربیان و حتی فدراسیون کشتی از 
مسابقات بین المللی و بالاتر از آن تعلیق می تواند احکامی 
باشد که برای این پرونده با این بازتاب بین المللی گسترده 
کشور  کشتی  مدیریتی  مجموعه  از  اما  کرد،  پیش بینی 
انتظار می رود با توجه به توان بالای تیم دیپلماسی کشتی 
ایران از این قدرت برای رفع این مشکل و تبدیل آن به کم 

هزینه ترین حکم؛ برای کشتی کشور استفاده کنند.
انتخاب خادم با بالاترین رای بعنوان عضو هیأت رئیسه 
اتحادیه جهانی کشتی و مراودات مناسب با کشورهای مختلف 
دنیا در سال های اخیر و ارتباط مناسب تیم دپیلماسی کشتی 
با اعضای پرنفوذ کمیته اخلاق و انضباطی و از همه مهم تر 
اعضای هیأت رئیسه و شخص لالوویچ می تواند به حل این 
مشکل کمک شایانی کند. این در حالی است که انتخابات 
فدراسیون کشتی قرار است 28 آذرماه برگزار شود و امید 
می رود تیم مدیریتی و دیپلماسی کشتی کشور فارغ از نگاه 
به نتیجه این مجمع، برای حل این مسأله مهم و ملی اقدام 
کنند، اما بی شک اتحادیه جهانی کشتی نیز از امروز خیلی 
دقیق تر تمامی مسائل داخلی کشتی ایران را پیگیری می کند 
و متولیان سیاست و ورزش کشور در این راه باید همراه با 
فدراسیون حرکت کنند تا کشتی ایران بتواند از این گذرگاه 

سخت نیز عبور کند.

فیلیته پیچ سیاست در تشک کشتی

امتحان بزرگ فدراسیون کشتی و لزوم اتخاذ دیپلماسی قدرتمند 

مهدی تاج:

نامه ام به کی روش تهدیدآمیز نبود
 رئیس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه نامه اش به سرمربی تیم ملی ایران تهدیدآمیز نبوده است، از احتمال برگزاری یک تورنمنت 

چهارجانبه در کشور قطر خبر داد. 
مهدی تاج درباره قرعه تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی روسیه گفت: ارزیابی شخصی من این است که برای جام جهانی، 
بهترین ها انتخاب می شوند و در بهترین ها، بهترین ها به ما خورده اند. گروه سختی داریم. باید برویم مبارزه و از حیثیتمان دفاع 
کنیم. حتی اگر صعود نکردیم باید بازی های قابل قبولی داشته باشیم و مردم بپذیرند. ایران و ایرانی نمی ترسد. ترس در ایران 

وجود ندارد. 
وی افزود: ما باید خودمان را آماده کنیم. برای آماده سازی کمپ عالی را در مسکو گرفتیم. در واقع ایتالیا این کمپ را گرفته بود 
که با حذف ایتالیا، این کمپ به ما رسید. دو بازی هم در فیفادی خواهیم داشت. در حال برنامه ریزی هستیم با دو تیم خوب هم 

در قطر بازی کنیم. قرار شد با سرمربی صحبت کنیم تا هماهنگی ها صورت بگیرد.
رئیس فدراسیون فوتبال درباره احتمال صعود ایران به مرحله بعد، تاکید کرد: شاید اگر بتوانیم مراکش را ببریم و اسپانیا هم پرتغال 
را شکست بدهد و بعضی اما و اگرهای دیگر. البته اینها شاید و باید است. مسئله درست این است که باید خیلی خوب بازی کنیم.

تاج درباره نامه تهدید آمیزش به کارلوس کی روش و گلایه سرمربی تیم ملی در این ارتباط، گفت: نامه تهدید آمیزی نبوده است. 
من روز جمعه و قبلا نامه ای به کی روش زده بودم. چون ایشان در روسیه با خبرنگاران داخلی هم صحبت نشده بود، توضیحاتی 
به کی روش دادم که این توضیحات در واقع در قرارداد او هم آمده است. سرمربی تیم ملی باید به مسائل فنی بپردازد و از مسائل 

جانبی پرهیز کند. در نامه ام از کی روش چیزهایی را خواستم که در متن قرارداد او است.
رئیس فدراسیون فوتبال یادآور شد: اینکه گفتند نامه تند و سختی بوده است، اینطور نبوده. قرار شد جلسه ای با آقای کی روش 

بگذاریم و صحبت کنیم. او گفته است از من خواسته شده به مسئولان و معاون اول رئیس جمهور بگویم تا به تیم ملی کمک کنند 
که این صحبت هم فنی نبوده است. البته این حرف درست است. ما باید از دولت کمک بخواهیم. هزینه های تیم ملی سخت و 
سنگین است. بودجه ما 50 میلیارد تومان بوده که به صورت کامل هم واصل نشده است و عمده آن از درآمدهای خود فدراسیون 

است. همین کمپی که در روسیه گرفته ایم 10 میلیارد تومان هزینه دارد.
تاج با تاکید مجدد بر اینکه نامه اش به کی روش تهدیدآمیز نبوده و شامل مفادی از قرارداد وی است، درباره این گلایه سرمربی تیم 
ملی که گفته است فقط باید فنی صحبت کند، افزود: باید مفصل صحبت کنیم. کی روش بهتر از من می داند که حرف تکنیکال 

)فنی( یعنی برد، باخت، توپ، اوت، بازیکن و کرنر. ولی به صحبت درباره یک شخص و فضای دیگر نمی توان گفت صحبت فنی.
وی در خصوص اینکه آیا ناراحتی کی روش به شایعه جدایی اش از تیم ملی بعد از جام جهانی ارتباط دارد، گفت: ارتباطی ندارد. 
این نامه برای قبل بوده است. کی روش در روسیه با خبرنگاران صحبت نکرده بود. نامه روز جمعه من هم مربوط به همان نامه 

قبلی است و تهدید نیست.
تاج در خصوص اینکه بهتر بود کارلوس کی روش پاسخ خبرنگاران اعزامی به روسیه را می داد، گفت: من هم همین حرف را زدم.
رئیس فدراسیون فوتبال در پایان در پاسخ به این سئوال که در 195 روز باقیمانده تا اولین بازی تیم ملی در جام جهانی چه 
اقدماتی را مدنظر دارید؟ گفت: مسئول ستاد جام جهانی آقای آصفی است که چند ماهی است تشکیل شده و کار تدارکات و 
ساماندهی هواداران را در دستور کار دارد و کاری به تیم ملی ندارد. تیم ملی دو فیفادی دارد یعنی سوم و هفتم فروردین که باید 
تدارک دو بازی را ببینیم. لیگ ما هم در موعد مقرر یعنی اردیبهشت تمام می شود و تیم ملی در اختیار کی روش قرار می گیرد و 

آنجا آماده سازی آغاز می شود. برای بازی های قبل هم همین کار را کردیم.

 سعید قهرمانی * 

پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت: باید برای تیم ملی امکانات و تدارکات لازم 
فراهم شود.

علی پروین در حاشیه دیدار دوستانه پیشکسوتان فوتبال که به یاد زنده یاد 
ابراهیم آشتیانی برگزار شد, گفت: هرکدام از پیشکسوتان فوتبال که فوت می کنند, 
مسئولان منتظرند پیشکسوتان از دنیا بروند و در ورزشگاه شیرودی دور بزنند 
و بهشت زهرا هم نروند. متاسفانه ورزشگاه شیرودی به مکانی برای دور افتخار 
زدن پیشکسوتان تبدیل شده است. مرحوم ابراهیم آشتیانی هم در این ورزشگاه 

بازی های زیادی را انجام داده است و چه  کارهایی که در زمین نمی کرد.
سرمربی پیشین تیم ملی درباره حضور ایران در جام جهانی 2018 اظهار داشت: 
همه مسابقات سخت است و فقط مختص اسپانیا و پرتغال نیست. باید برای تیم 
ملی امکانات و تدارکات لازم فراهم شود و 10-15 بازی تدارکاتی با تیم های خوب 
و قوی انجام دهیم وگرنه این اوضاع شرایط حضور در جام جهانی سخت خواهد 

بود.
پروین درباره اینکه آیا ایران در گروه مرگ قرار گرفته است، تصریح کرد: به اینکه 
در گروه مرگ هستیم اعتقاد ندارم اما می آیند و در تلویزیون می گویند مراکش را 
که می بریم، آن هم درحالی که همین مراکش از همه تیم ها سخت تر خواهد بود. 
باید تیم تقویت شود تا با آمادگی کامل به جام جهانی برود. در دوره ما و در قبل از 
جام جهانی 19۷8 آرژانتین ما فقط 4 بازی تدارکاتی داشتیم در حالی که باید ۳0 

بازی انجام می دادیم اما الان شرایط فرق کرده است و باید این تعداد بیشتر شود.
وی افزود: اینکه فکر کنیم به جام جهانی رفته ایم و دلمان به همین خوش باشد، 
یک بحث است اما بحث دیگر این است که بتوانیم در این مسابقات موفق باشیم. 

باید مشکلاتی که تیم ملی دارد همین فردا، پس فردا حل شود چون دیگر زمانی 
تا آغاز مسابقات نیست. این نمی شود که مربی تیم ملی بیفتد دنبال لباس و پول، 

مگر می شود؟! تیم به این خوبی و جوانی اما متأسفانه امکانات ندارد.
پیشکسوت فوتبال ایران درباره اینکه چه پیش بینی از عملکرد ایران در جام 
جهانی خواهید داشت، خاطرنشان کرد: اینکه الان من بگویم بازی ها را می بریم، 
این اتفاق رخ نداد. ما در گذشته با تیم هلند بازی کردیم و دیدیم که بازیکنانشان 
ماشاالله برای خودشان رخش بودند. قطعا الان هم همینطور است. با تیم های 
ساده ای بازی نخواهیم داشت آن وقت تلویزیون ما می گوید ما که از بازی اول سه 

امتیاز را می گیریم از چه کسی می گیریم؟ از کی می گیریم؟ 
پروین در مورد توقعات کی روش از مسئولان فدراسیون فوتبال برای برگزاری 
بازی های دوستانه ادامه داد: توقعات کی روش صددرصد منطقی است ما در گذشته 
می گفتیم که کی روش نباید در امور فدراسیون دخالت کند اما این تیم باید امکانات 

ایده آل داشته باشد و کی روش با خیال راحت کار کند.
وی در پاسخ به این سوال که اختلافات بین کی روش و تاج را چگونه باید برطرف 
کرد، خاطرنشان کرد: می گویند او گفته حقوقش را نگرفته اما من نمی دانم که در 
این موضوع چه اتفاقی افتاده است، بالاخره یکی باید بزرگی کند و فدراسیون و 

کی روش را آشتی دهد )با خنده(. این کار من نیست!
پروین عنوان کرد: ما مردم ایران از اینکه تیم به جام جهانی رفته خوشحال 
هستیم اما باید از گذشته یک پله بالاتر برویم. کی روش مربی بسیار خوبی است 
که می تواند با تیم ایران نتیجه بگیرد. او کارش را بلد است و می داند که چطور 

مقابل تیم های بزرگ بازی کند.

 پروین: تیم ملی باید ۱۵-۱۰ بازی تدارکاتی خوب داشته باشد



5 علمی و سلامت 

ویتامین سی یک ویتامین محلول در آب است و بدن شما 
برای عملکردهای متعدد روزانه به آن نیاز دارد. زنان بزرگسال 
روزانه به ۷5 میلی گرم و مردان به 90 میلی گرم ویتامین سی 
نیاز دارند. شما به راحتی می توانید این ویتامین را از طریق 
مصرف برخی مواد غذایی به بدن برسانید.   ویتامین سی برای 
رشد و ترمیم بافت های سراسر بدن مورد نیاز است. این ویتامین 
به تولید کلاژن برای بازسازی سلول های پوست، بهبود زخم، 
جذب آهن و حفظ سلامت استخوان ها کمک می کند. ویتامین 
سی یک آنتی اکسیدان قوی است که در کاهش آسیب های 
ناشی از رادیکال های آزاد مؤثر بوده و به پیشگیری از پیشرفت 
بیماری های قلبی و سرطان ها می انجامد. کمبود ویتامین سی 
یک بیماری جدی است و می تواند گاهی مرگبار باشد. در اینجا 

نشانه های عجیب کمبود این ویتامین در بدن را دنبال کنید:

خونریزی لثه ها:
 لثه های شما تا حدودی از کلاژن تشکیل شده اند و در هنگام 
فقر ویتامین سی، حساسیت بیشتری دارند و دچار خونریزی 
می شوند. تورم لثه ها نیز ناشی از کمبود ویتامین سی است. 
ویتامین سی آنتی اکسیدانی است که به کاهش التهاب کمک 
می کند و مطالعات نشان داده که مصرف دوز مناسب آن در 

بهبود سلامت لثه ها و کاهش التهاب آن ها مؤثر است.
 خونریزی بینی: 

این خونریزی زمانی رخ می دهد که عروق خونی کوچک دچار 
پارگی می شوند. از آنجا که رگ های خونی با کلاژن تقویت 
می شوند، کمبود ویتامین سی می تواند منجر به پارگی آن ها 
و بروز خونریزی بینی شود. مصرف کافی ویتامین سی خود 
عاملی برای جلوگیری از این نوع خونریزی های گاه به گاه است.

خشکی مو: 
داشتن موهای سالم و براق نشان دهنده دنباله روی از یک 
از کمبود  رژیم متعادل و سالم است. خشکی مو در مقابل 
ویتامین سی خبر می دهد. مو به کلاژن برای حفظ سلامتی 
نیاز دارد. کمبود ویتامین سی منجر به کاهش تولید کلاژن و 

تضعیف و شکنندگی موها می شود.
خشکی پوست:

 ویتامین سی یکی از مواد ضروری در ساخت پروتئین های 
هم  از  باعث  بدن  در  ویتامین  این  کمبود  و  است  پوست 
گسیختگی سلول های پوست شده و مشکلاتی از قبیل ترک، 

زخم، شل شدن و چین و چروک پوست را ایجاد می کند.
کمبود آهن: 

بدن شما دو نوع آهن را جذب می کند: آهن هم و غیر هم. 

آهن هم معمولًا از طریق منابع حیوانی جذب می شود و منابع 
گیاهی آهن غیر هم را به بدن می رسانند که البته جذب آن ها 
ضعیف تر از نوع اول است. مصرف ویتامین سی باعث جذب 
مؤثرتر آهن غیر هم در بدن می شود و نشان داده شده که یک 

شاخص برای فقر آهن، کمبود ویتامین سی است.
خستگی و کاهش خلق و خوی:

 ویتامین سی در افزایش انرژی و بهبود خلق و خوی نقش 
افسردگی  و  انرژی  تنزل  باعث  آن ها  کمبود  و  دارد  کلیدی 

می شود.
ابتلا به عفونت:

 تأثیر منفی بر بهبود زخم ها و ابتلای سریع به انواع عفونت ها 
فقر  دیگر  نشانه های  از  آنفلوانزا  و  سرماخوردگی  بخصوص 

ویتامین سی است.

نشانه عجیب کمبود ویتامین سی!

نائب رئیس انجمن سرطان ایران عنوان کرد 

تأثیر مصرف غذاهای آماده در ابتلا به سرطان
 نائب رئیس انجمن سرطان ایران با اشاره به تأثیر مصرف غذاهای آماده در 
ابتلا به سرطان گفت:چاقی و اضافه  وزن نیز تأثیر چشمگیری در ابتلای افراد به 

سرطان دارد . 
عبدالله فضلعلی  زاده  اظهار کرد: سبک زندگی اهمیت به سزایی در پیشگیری 
از سرطان دارد، باید برای جلوگیری از ابتلا به سرطان  خودمراقبتی  داشته  باشیم 

به این صورت که باید نسبت به عوامل ایجاد کننده سرطان آگاهی داشته باشیم.
وی بیان کرد: افراد باید  از مصرف غذاهای آماده، گوشت های فرآوری  شده و نمک 

برای پیشگیری از ابتلا به سرطان خودداری  کنند. 
همچنین اضافه  وزن و چاقی  چه در دوران کودکی و چه در بزرگسالی نیز زمینه 
را برای ایجاد سرطان فراهم می کند، بنابراین افراد باید  وزن مناسب داشته باشند ، 

پیاده روی کرده و از مصرف غذاهای مضر  و سرطان زا پرهیز کنند. 
نائب رئیس انجمن سرطان ایران افزود: سال ها طول می کشد تا موادغذایی  که 
وارد بدن شده است  دچار تغییرات  و سبب بروز سرطان شوند  بنابراین رژیم غذایی 
نامناسب  و مصرف  زیاد از مواد گوشتی و پروتئینی  نقش مؤثری در ابتلای افراد 

به سرطان دارند.
فضلعلی  زاده تأکید کرد: چاقی و اضافه  وزن نیز تأثیر چشمگیری در ابتلای افراد 
به سرطان دارد ، بنابراین اشخاص باید  حتماً به تناسب اندام خود توجه ویژه ای 

داشته و فعالیت بدنی داشته باشند .
 پرهیز از استعمال سیگار، قلیان و دخانیات نیز در پیشگیری از سرطان  بسیار 
مهم است  متأسفانه باوری بین مردم رایج شده است که تصور می کنند که استعمال 

قلیان ضرر کمتری نسبت به سیگار دارد، در حالی که این باوری اشتباه است .
 وی تصریح کرد: ما تنها می توانیم مردم را نسبت به عوامل خطرزا  در بروز 
سرطان آگاه کنیم  ولی قدرت اجرایی نداریم که بتوانیم استعمال دخانیات و 
قلیان را محدود کنیم، بنابراین در اینجا نقش مسئولان نظام سلامت مطرح 

می شود.
 مسئولان نظام سلامت باید مراقب باشند که موادغذایی  با چه استانداردی و 
چگونه تولید می شوند البته در اینجا تنها وزارت بهداشت مسئول نیست بلکه  
مجموعه ای از سازمان ها در این امر دخیل هستند به طوری که در موضوع آلودگی 
هوا سازمان های مختلفی نقش دارند  و در زمینه تهیه  غذا و عرضه  آن به بازار 

سازمان استاندارد  باید نقش خودش را به خوبی ایفا کند.
 نائب رئیس انجمن سرطان ایران گفت: ما باید آگاهی مردم را افزایش دهیم 
مسئولان نیز باید بیشتر از گذشته بر سلامت مردم نظارت داشته باشند . برای 

کاهش آلودگی هوا باید بنزین های سالم به بازار عرضه  شوند .
 وی اظهار کرد: زندگی صنعتی و ماشینی امروزی  و به طور کلی سبک زندگی 
ناسالم  سبب افزایش شیوع سرطان  در کشور شده است  البته سن نیز نقش مهمی 
در ابتلای افراد به سرطان دارد به طوری که هر چه سن بالاتر  رود احتمال ابتلای 
افراد به سرطان  نیز بیشتر می شود اکنون هرم  سنی ما به طور کامل در حال تغییر 

است و ما به سمت میانسالی  و کهنسالی  پیش می رویم.
 نائب رئیس انجمن سرطان ایران بیان کرد: در ایران شیوع سرطان آن طور که 
می گویند خیلی بالا نیست بیماران سرطانی در هر 100 هزار نفر محاسبه می شوند 
و با محاسباتی  که سازمان بهداشت جهانی انجام داده است  ما در رده  چهارم قرار 

داریم  در این محاسبات  عدد یک بالاترین رده و عدد 5 پایین ترین رده است .

داروهای کدئین دار برای کودکان خطر دارند
محققان دریافتند مصرف دارو های کدئین دار در کودکان، به افزایش خطر سکته 

قلبی و بیماری های جدی تنفسی منجر می شود. 
 در یک تحقیق ملی، بین سال های 2010 تا 2015، پزشکان اطلاعات بیش 
از ۳50،000 کودک بیمار کمتر از  18 سال را که  تحت درمان بودند، جمع 
آوری کردند. آنها میزان مصرف  داروهای کدئین دار برای کودکان را کنترل 

کردند.
در این تحقیقات، کدئین به عنوان یک مسکن با توجه به اثرات نامطلوبی که بر 
کودکان دارد، تحت بررسی قرار گرفت. طبق گزارش FDA، سازمان غذا و دارو 
آمریکا از ژانویه 19۶9 تا می 2015، کدئین منجر به مشکلات جدی تنفسی شده 
و باعث مرگ 24 کودک  شده است. FDA  در اوت 2012، تحقیقات در مورد 
استفاده از کدئین در کودکان را  آغاز کرد. محققان دریافتند که کدئین خود به 

تنهایی بر درد اثر ندارد.
 بلکه توسط یک آنزیم کبدی به مورفین تبدیل می شود. سرعت این تبدیل از هر 
فرد به فرد دیگر متفاوت است. بدن تقریبا یک تا 2 درصد  از افراد "فوق متابولیز 
کننده" است که کدئین را به سرعت به مورفین تبدیل می کند. همین امر موجب 
افزایش سریع سطح مورفین در خون شده و خطر بروز سکته قلبی را افزایش 
می دهد.  به همین منظور تجویز کدئین در کودکان بعد از عمل جراحی ممنوع 
است، زیرا مشخص نیست که بدن کدام یک از کودکان قدرت فوق متابولیزه 

کننده را دارد.
 از سوی دیگر مشاهده شد پس از زدن برچسب های هشدار آمیز نسبت به 
مصرف کدئین توسط سازمان غذا و دارو آمریکا بر روی جعبه های مواد دارویی، 

مصرف مواد اعتیاد آوری چون هیدروکدون و اکسی کدون بالاتر رفته است.
 این نشان می داد که برخی از استراتژی های جایگزین در مصرف مسکن ها 
کامل نیستند، زیرا اکسی کدون و هیدروکدون خود دارای برخی نگرانی های 

امنیتی هستند و خطرات بیشتری نسبت کدئین دارند.
 جایگزین های مطمئن برای کدئین کدامند؟

 با مراقبت های پزشکی و کنترل بیش از 85 درصد نسخه های پزشکان، تجویز 
داروهای اعتیاد آور به یک سوم کاهش یافت. 

در ابتدا قرص های استامینوفن معمولی و ایبوپروفن به عنوان مسکن برای 
مواد  از  تنهای  آور شد.  اعتیاد  داروهای  متوسط جایگزین  تا  دردهای خفیف 

اعتیادآور برای دردهای بالا استفاده شد. 
برای مثال پس از عمل جراحی برداشتن لوزه، دیگر به مصرف داروهای کدئین 

دار نیازی نیست و داروهای موثرتر و ایمن تری به کار گرفته می شود.
 محققان دریافته اند مصرف استامینوفن و ایبوپروفن، علاوه بر تسکین موثر 
دردهای پس از جراحی، نگرانی های ایمنی داروهای اعتیاد آور مانند کدئین را 

ندارند. 
به دلیل اهمیت میزان مصرف داروهای مختلف پس از عمل های جراحی و 
حساسیت بالای بدن کودکان به این داروها، محققان توصیه کرده اند که والدین 
باید از نوع و میزان مصرف هر یک از داروها خصوصا داروهای مسکن اطلاع داشته 
و قبل، حین و پس از جراحی با کمک پزشک مربوطه میزان مصرف این داروها 

را بررسی کنند.

متخصص طب ایرانی مطرح کرد 

عوارض تجمع چربی در گوش 
متخصص طب ایرانی گفت: چربی یا واکس گوش ماده ای است که به طور طبیعی 
در گوش تولید می شود که این چربی می تواند باعث التهاب، خارش، احساس پری 

گوش، سرگیجه، و حتی کاهش نسبی شنوایی شود. 
یا واکس گوش چیزی  افزود: چربی  ایرانی  قادری، متخصص طب  محمود 
نیست به جز ماده ای که به طور طبیعی در گوش تولید می شود، تا از گوش ها 
در مقابل باکتری ها و دیگر عوامل خارجی محافظت و برای گوش و مجرای آن 
مانند روان کننده عمل کند؛ هم چنین تولید بیش از حد این چربی می تواند باعث 
التهاب، خارش، احساس پری گوش، سرگیجه، و حتی کاهش نسبی شنوایی 

شود.
وی در ارتباط با برخی درمان های طبیعی خانگی برای پاکسازی چربی گوش 
افزود: به راحتی در منزل می توان این مشکل را حل کرد. اگر چه روش های 
مختلفی برای پاکسازی جرم گوش در بازار وجود دارد، اما باید مراقب باشید زیرا 

گوش عضو بسیار حساسی است.
 بنابراین، در حین پاکسازی جرم گوش نباید به هیچ وجه بی دقتی کنید. 
متخصص طب ایرانی گفت: انباشته شدن چربی در عمق مجرای گوش باعث 
انسداد، گرفتگی و التهاب گوش می شود؛ هم چنین برای نظافت گوش وقتی گوش 
پاک کن را به داخل گوش فرو می برید، ممکن است چربی به عمق گوش انتقال 

یابد و باعث انسداد آن شود. 
وی به عنوان درمان خانگی و راه های ساده برای رفع انسداد گوش، استفاده 
از محلول آب و نمک، گیلیسرین، محلول سرکه و الکل طبی، روغن زیتون و 
آب گرم را مهم دانست و افزود: در تمامی این موارد چند قطره از محلول را 
داخل گوش بچکانید و مدتی در همین وضعیت بمانید تا محلول به درستی 
وارد گوش شده؛ سپس، سر را در جهت مخالف بچرخانید تا محلول از گوش 

خارج شود. 
متخصص طب ایرانی در پایان استفاده از گوش بند هنگام رانندگی با موتور 
سیکلت و حضور در فضای باز، هم چنین در هنگام پرواز با هواپیما جهت جلوگیری 

از گرفتگی گوش مکیدن آب نبات و جویدن آدامس را بسیار مؤثر دانست.
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دانشمندان "دانشگاه صنعتی نانیانگ")NTU( برای 
از سوسک های  استفاده  حوادث،  بازماندگان  یافتن 

مجهز به ردیاب را پیشنهاد کرده اند.
کوچکترین گروه امداد در هنگام حوادث، به شکل 

سوسک های حامل ردیاب ابداع شد.
این حشرات کنترل از راه دور، مجهز به حسگرهایی 
دی  کربن  و  شده  تعبیه  شان  پشت  که  هستند 
اکسید را در میان ساختمان های فروریخته تشخیص 

می دهند.
دانشمندان امیدوارند که بتوانند پس از وقوع زلزله 

یا دیگر حوادث، این سوسک ها را به مناطق مورد نظر 
برسانند.

این ردیاب ها قادر خواهند بود کسانی که کنترل 
سوسک ها را در دست دارند به سوی قربانیانی که 
کربن دی اکسید تولید می کنند راهنمایی کرده و به 

این ترتیب آنها را پیدا کنند.
دانشمندان فکر می کنند با وجود این اختراع، زمانی 
برای حفاری در مکان هایی که در آنها کسی زنده 
نیست هدر نمی رود و گروه نجات می تواند تلاش خود 

را بر بازماندگان متمرکز کند.

از  استفاده  با  را  سوسک ها  این  دانشمندان، 
شاخک هایشان هدایت می کنند.

سوسک های سایبورگ، ابداع دانشمندان "دانشگاه 
صنعتی نانیانگ" )NTU(هستند.

استادیار   )Hirotaka Sato( ساتو"  "هیروتاکا 
دانشگاه NTU گفت: پس از وقوع یک حادثه، بسیاری 
از بازماندگان زیر آوار هستند و در بیشتر مواقع، گروه 
نجات نمی داند باید چه مکان هایی را جستجو کند. ما 
به ابزارهایی نیاز داریم که بتوانند در میان فضاهای 
کوچک، گروه نجات را به سوی افراد گمشده هدایت 

کنند. 
آنها از سوسک های "شب رو")darkling( استفاده و 
رایانه ای کوچک را با استفاده از موم به پشت شان 

متصل کردند.
این رایانه، ارتعاشاتی را به شاخک های حشرات که 

راهنمای آن هاست، می فرستد.
دانشمندان امیدوارند که این حسگرها، علاوه بر 
کربن دی اکسید، قادر به تشخیص دما و ارتعاشات 

ناشی از ضربان قلب افراد زیرآوار باشند.
برخی منتقدان معتقدند که این اختراع، شکنجه 
ربات های  سوسک،  جای  به  باید  و  است  حیوانات 

مکانیکی مورد استفاده قرار گیرند.
دانشمندان می گویند که در این زمینه کاملا مراقب 
هستند و این حشرات در زمان هایی که تحت کنترل 
نیستند می توانند زندگی طبیعی خود را داشته باشند

درمان بافت  سرطانی در موش مبتلا با نانوسامانه یافتن بازماندگان زلزله با سوسک های مجهز به ردیاب
محققان کشور

پژوهشگران دانشگاه تهران نانوسامانه ای برای درمان بافت سرطانی تولید کردند که 
به گفته آنها در فاز حیوانی موفق به هدف گیری اختصاصی بافت سرطان پستان در 

موش های توموری با راندمان بالا شدند.
سرطان یکی از بیماری های تهدیدکننده زندگی بشر است که سالیانه جان چند میلیون 
نفر در جهان را می گیرد. یکی از این سرطان های شایع، سرطان پستان است که دارای 
شیوع حدود 25 درصدی در سطح دنیا است، از این رو درمان آن از اولویت های اصلی 

جامعه جهانی در تحقیقات زیست-پزشکی به شمار می رود.
در این راستا پژوهشگران دانشگاه تهران در مطالعات اخیر خود موفق به تولید نانوسامانه 

هدفمند برای درمان این بیماری شدند.
اصغر نرمانی از محققان این طرح دارورسانی هدفمند با استفاده از نانوذرات را یکی از 
روش های درمانی بسیار مؤثر برای سرطان دانست و گفت: این روش درمانی بافت سرطانی 

را هدف گیری کرده و فاقد اثرات جانبی و یا کمترین میزان اثرات جانبی خواهد بود.
وی هدف از اجرای این طرح را یافتن روشی ارزان با قابلیت تولید انبوه در فاز صنعتی و با 
بازده بالا جهت تصویربرداری )تشخیص( و درمان هدفمند سرطان دانست و ادامه داد: به 
همین منظور در این تحقیقات تلاش کردیم تا نانوسامانه  هدفمند درمانی ۶ وجهی طراحی 
کنیم که قابلیت تصویربرداری و تصویر برداری همراه با درمان را داشته باشد و کاربرد 
عملی خوبی در شرایط درون تنی از خود نشان دهد. نرمانی با تاکید بر اینکه در ساخت این 
نانوسامانه از نانودندریمرهای اصلاح شده استفاده شد، خاطرنشان کرد: نانوسامانه هایی که 
تاکنون با این نانو ذره دندریمر یا نانوذرات دیگر سنتز شدند، نهایتا 4 وجهی بوده و دارای 
تنها یک قابلیت )درمانی یا تشخیصی( بوده اند. این محقق با اشاره به نتایج به دست آمده 
از این تحقیقات، یادآور شد: نتایج به دست آمده نشان داد کاربرد این نانوسامانه منجر به 
کاهش قابل توجه هزینه های ساخت، افزایش راندمان نشان دار سازی و راندمان بالا در 
تصویربرداری از بافت توموری به دلیل هدفمند بودن نانوسامانه در انتقال به بافت تومور بوده 
است. به گفته وی، به دلیل اصلاح سطح نانوذره، اثرات جانبی دارو بر بدن کاهش چشمگیر 
داشته است. نرمانی، زیست تخریب پذیری مناسب، رهایش کنترل شده  دارو و پایداری 
قابل توجه این سامانه در سیستم گردش خون در شرایط درون تنی را از دیگر مزایای این 
نانوسامانه نام برد. وی این نانوسامانه را جایگزینی مناسب و کاربردی برای روش های درمانی 
مبتنی بر شیمی درمانی ذکر کرد و گفت: این روش می تواند در صنعت زیست-پزشکی و 
داروسازی برای اهداف تشخیص و تصویربرداری همزمان با درمان هدفمند به کار گرفته 
شود. این پژوهشگر دانشگاه تهران ادامه داد: بر اساس نتایج اولیه به دست آمده از آزمون های 
دستگاهی و بالینی، می توان این نانوسامانه دارویی را با راندمان بالا و هزینه ای پایین تولید 
کرد و بسیاری از داروهای حال حاضر مورد استفاده در تصویربرداری و درمان را که دارای 
راندمان پایین تشخیصی-درمانی و هزینه ای بالا هستند، حذف کرد. وی به بیان نحوه تولید 
این سامانه پرداخت و اظهار کرد: در ابتدا سمیت جزئی نانو ذرات دندریمری با اصلاح سطح 
از بین برده شده و پایداری آن به طور قابل توجهی افزایش داده و سطح نانو ذره به منظور 
هدف گیری سلول های سرطانی با عامل زیستی هدف گیرنده  سلول های سرطانی، هدف دار 
شد و داروی شیمی درمانی به منظور مهار رشد سلول های سرطانی درون آن بارگذاری شد. 
نرمانی اضافه کرد: در نهایت نانوسامانه با نوعی رادیوداروی تشخیصی پرکاربرد در پزشکی 
جهت تشخیص بافت سرطانی نشان دار شد و پس از آن مشخصه یابی نانوسامانه و انجام 
آزمون های کشت سلولی در محیط برون تنی، در شرایط درون تنی نیز مورد بررسی قرار 
گرفت. به گفته وی، نتایج درون تنی نشان از پتانسیل بسیار بالای نانوسامانه سنتزی هدفمند 
در توانایی تصویربرداری و تشخیص هدفمند بافتهای سرطانی داشته است. وی خاطرنشان 
کرد: علاوه بر آن نتایج حاصل از تصویربرداری نیز نشان داد که نانوسامانه مورد نظر موفق 
به هدف گیری اختصاصی بافت سرطانی سینه موش های توموری شده با راندمان بالا شده 
است. از این طرح اختراعی با عنوان "تصویر برداری در پزشکی با استفاده از نانوسامانه 

دندریمری هدفمند" و با شماره 9۳۷۶1 به ثبت رسیده است.

دستگاه جدیدی موسوم به "یونیکو" معرفی شده که 
تنها در ۳ ثانیه دندان ها را مسواک می کند.

مسواک  مورد  در  اخباری  گذشته  ژوئیه  در 
همه  که  بود  برقی  مسواک  یک  که   "Amabrush"

دندان ها را در 10 ثانیه تمیز می کرد، منتشر شد.
اکنون برای کسانی که احساس می کردند 10 ثانیه 
زمان زیادی برای تمیز کردن دندان ها بود، "یونیکو" 
معرفی شد که یک مسواک هوشمند است که ادعا 

می شود دندان ها را فقط در ۳ ثانیه تمیز می کند.
"یونیکو" یک دستگاه حاوی تعداد زیادی از برس های 

کوچک همراه با یک سیستم میکروپمپ خمیردندان 
است که خمیردندان را به صورت جداگانه به هر کدام از 
برس ها می فرستد. این برس ها توسط یک واحد قدرت 
جداگانه که حاوی یک موتور و قسمت اتصال بر روی 

دهانه است، پشتیبانی می شود.
این دستگاه در واقع می تواند  طبق گفته سازنده، 
تمام دندان های شما را فقط در 1.8۷ ثانیه تمیز کند، 
اما مدت کامل این عملیات تا سه ثانیه افزایش یافت 
تا کاربر بتواند حداقل دستی به موهای خود بکشد یا 
ادکلن بزند. این دستگاه با چهار اندازه مختلف دهان به 

 )UV(بازار می آید و هر دستگاه در محفظه ماوراء بنفش
همه  شود.  استریل  استفاده  از  بعد  تا  می گیرد  قرار 
قطعات در یک جعبه قرار می گیرد موتور دستگاه را بین 
هر استفاده شارژ می کند. این مسواک هوشمند همراه با 
یک اپلیکیشن عرضه می شود که به شما امکان تنظیم 
زمان شستشو و سرعت برس ها را می دهد. "یونیکو" 
با قیمت 118 دلار فروخته می شود و طی مدت اخیر 
پیش فروش حیرت آوری داشته است.  تولید انبوه این 
محصول از همین ماه آغاز می شود و اولین سفارش ها از 

فوریه سال آینده تحویل داده خواهد شد.

مسواک "شدن" دندان ها تنها در 3 ثانیه

محققان واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی از میوه الیاف گیاه لیف موفق به 
ساخت کاغذ با ویژگی های مقاومت بالا شدند.

مجری طرح با اشاره به کاهش ۳.8 میلیون هکتاری سطح جنگل های ایران در چند دهه 
گذشته، گفت: ایران در شاخص کاهش سطح جنگل ها دارای رتبه 45 در بین 5۶ کشور 

دارای جنگل است که این رتبه وضعیت نگران کننده ای را ایجاد کرده است.
وی واردات محصولات چوبی، کاشت گونه های سریع الرشد )زراعت چوب(، حفاظت 
بهتر محصولات چوبی، تقویت بخش بازیابی و خروج دام از جنگل را از  جمله راهکارهای 
مناسب دانست که می تواند جایگزین برداشت از جنگل ها شود و افزود: یکی از راهکارهای 
موجود که شاید تا به امروز به آن کمتر توجه شده، استفاده از گیاهان غیرچوبی در تولید 

محصولاتی بر پایه الیاف یا ذرات چوبی است.
کاظمی تبریزی گیاه لیف )Luffa Cylindrica( را از جمله گیاهان قابل استفاده در این 
زمینه عنوان کرد و یادآور شد: این گیاه یکساله در مناطق شمالی کشور و در اقلیم گرم و 
مرطوب قابلیت کشت دارد. به گفته این محقق، این گیاه در طول یک فصل رشد ممکن 
است تا ارتفاع 10 متر و بیشتر برسد، ضمن آنکه دارای میوه ای است که تا زمان سبز رنگ 
بودن، قابلیت خوراکی دارد و زمانی که رنگ میوه گیاه لیف به سمت زردی برود، بخش 
درونی آن به شکل فیبری درخواهد آمد که اکثرا در ساخت اسفنج و لیف مورد استفاده 

قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: بر اساس این ویژگی ها تحقیقات خود را برای ساخت کاغذ از فیبر میوه 
گیاه لیف آغاز کردیم. کاظمی تبریزی با اشاره به کاغذ تولیدشده در این طرح اظهار کرد: 

الیاف تولید شده از گیاه لیف در اختراع طرح از ابعاد و شرایط مقاومتی مناسبی برخوردار 
است، به گونه ای که در آزمایش های صورت گرفته برای تعیین درصد ترکیبات در میوه 
این گیاه مشاهده شد، ماده فیبری موجود در آن از میزان سلولز بالایی برخوردار و میزان 
"لیگنین" آن پایین بوده و در عمل می توان از میوه گیاه لیف، ماده ای مناسب برای تهیه 
خمیر کاغذ تولید کرد. وی تاکید کرد: ویژگی های مقاومتی کاغذهای تولیدشده از این گیاه 
نه تنها مشابه، بلکه در برخی موارد بهتر از کاغذهای تولیدی در صنعت، نظیر کاغذ کرافت 
چوکا از پهن برگان و کاغذ سودای پارس از الیاف باگاس دارد. این محقق واحد علوم و 
تحقیقات اضافه کرد: با حمایت و انجام طرح ملی بر روی این محصول می توان کشور را از 

نظر تولید کاغذ بی نیاز کرد و به عدم استحصال درختان کشور کمک کرد.
 این طرح با همکاری دکتر وحید اتقیا و دکتر فرهاد زینلی از اعضای هیات علمی واحد 

علوم و تحقیقات اجرایی شد.

ساخت کاغذ از میوه گیاه لیف در کشور

آنچه باید درباره ایدز بدانید
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استاندار قم :

ارتباط دانشگاه و صنعت باید تقویت شود
استاندار قم با بیان اینکه پژوهش عامل برتری و رشد یک کشور است، گفت: پژوهش ها 

زمانی کاربردی می شوند که بر اساس نیازهای استان طراحی شده باشند. 
سید مهدی صادقی پیش از ظهر شنبه در مراسم افتتاحیه هجدهمین نمایشگاه 
دستاوردهای پژوهشی و فناوری )فن بازار( استان قم که در دانشگاه صنعتی قم برگزار 

شد، گفت: هر امری که با جدیت و نظم انجام شود منجر به نتیجه خواهد شد.
وی با اشاره به این مطلب که هیچ چیز خوبی به آسانی به دست نمی آید، اظهار کرد: 
در هر تحقیق و پژوهشی که انجام می شود باید به چگونگی عملکرد و نحوه اجرای آن 
توجه شود. استاندار قم با تأکید بر اینکه نخبه شدن نتیجه تلاش و عمل فزاینده است، 
افزود: پژوهش ها باید بر اساس کمبودها و نیازهای اساسی استان طراحی و انجام شود.

وی با بیان اینکه پژوهش ها سبب خطای کمتر و منفعت بیشتر پروژه ها و برنامه ها 
خواهد شد، گفت: ارتباط دانشگاه و صنعت باید قوی تر و هدفمندتر از گذشته باشد.

صادقی با بیان اینکه حوزه دانشگاهی و علوم باید به صنعت استان کمک کند، اظهار 
کرد: پژوهش زمانی ثمربخش است که نماد بیرونی و کاربردی داشته باشد.

وی با اذعان به کمبود اعتبارات پژوهشی در قم گفت: تمرکز برنامه های پژوهشی 
استان می تواند تا حدودی از بار مشکلات قم می کاهد.

استاندار قم با بیان اینکه احتمالاً نمایشگاه پژوهش و فناوری هر سال در دانشگاه 
صنعتی برگزار شود، گفت: این دانشگاه زمینه و بنیه خوبی در ارتباط دانشگاه و صنعت 

استان دارد.
دانشگاه صنعتی قم دارای رتبه 5 کشور در حوزه نانو است

رئیس دانشگاه صنعتی قم در بخش دیگری از این مراسم با اشاره به اینکه این دانشگاه 
28 رشته تحصیلی را پوشش داده است، گفت: بیش از 40 درصد از دانشجویان دانشگاه 

در 14 رشته مختلف در مقطع ارشد تحصیل می کنند.
بهرام خوشنویسان با بیان اینکه دبیرخانه کمیته ارتباط با صنعت در دانشگاه صنعتی 

قم قرار دارد، افزود: این دانشگاه دارای رتبه 5 کشور در حوزه نانو هستیم.
وی با اعلام آمادگی برای برگزاری سالانه نمایشگاه گفت: ضرورت دارد برنامه های 
نمایشگاه سال به سال پایش شود و شرکت هایی مستقر شوند که بر اساس پژوهش 
و فناوری شکل گرفته باشند. شایان ذکر است هجدهمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهشی و فناوری )فن بازار( استان قم به مناسبت هفته پژوهش و فناوری با 21 غرفه 
شامل 12 غرفه مراکز آموزشی و پژوهشی و فناوری و ۷ واحد صنعتی و 2 فن بازار از 11 

تا 1۳ آذرماه سال جاری در دانشگاه صنعتی قم در حال برگزاری است.

به منظور مقابله با آسیب های اجتماعی

۱۰ مرکز فرهنگی در محله های قم 
راه اندازی شد

اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم در راستای تاکید مقام معظم رهبری مبنی بر 
کاهش آسیب های اجتماعی اقدام به راه اندازی 10 مرکز فرهنگی با محوریت مساجد 

کرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم، طرح سفینه النجاه که 
شامل اجرای برنامه های فرهنگی و تبلیغی با محوریت 10 مسجد محله ای قم می شود 
روز شنبه طی مراسمی با حضور احد جمالی معاون سیاسی امنیتی استاندار قم، تعدادی 
از مدیران استان و مدیران فرهنگی مناطق دهگانه در اداره کل تبلیغات اسلامی استان 

قم آغاز شد.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم در این نشست پیرامون نحوه فعالیت این مراکز 
فرهنگی اظهار کرد: این طرح به منظور ایجاد شبکه تبلیغی با عنوان پیوند بین سه نهاد 

مهم تربیتی )خانه، مدرسه و مسجد( راه اندازی شده است.
حجت الاسلام عباس اسکندری تاکید کرد: هر یک از این مراکز فرهنگی که در 
مساجد مستقر شده اند، مساجد، هیئت های مذهبی و موسسات و خانه های قرآنی را 

تحت پوشش برنامه های فرهنگی و تبلیغی قرار می دهند.
به گفته وی، مدیران این مراکز فرهنگی از مبلغان فعال و توانمند در اجرای برنامه های 
فرهنگی و تبلیغی محسوب می شوند. این طرح که بیشتر در محله های حاشیه ای و 

سکونت گاه های غیررسمی اجرا می شود مورد استقبال مسئولان استان قرار گرفت.
حمایت از طرح سفینه النجاه

احد جمالی معاون سیاسی امنیتی استاندار قم در این نشست اظهار کرد: استان های 
دیگر انتظار دارند که حرکت الگویی از قم شروع شود و طرحی که اداره کل تبلیغات 
اسلامی استان قم به عنوان یک نهاد پویا، اجرا کرده می تواند پایه و اساس طرح های 
مقابله با آسیب های اجتماعی در کشور باشد. وی با بیان این که با تمام توان از اجرای این 
طرح حمایت می کند، گفت: انتخاب مدیران فرهنگی از میان مبلغان توانمند و اجرای 
طرح در مناطق حاشیه شهر از مهم ترین ویژگی های طرح سفینه النجاه است.جمالی 
گفت: نهادهایی همچون بهزیستی، دادگستری، نیروی انتظامی و... فعالیت های خوبی در 
محله های حاشیه ای شهر انجام داده اند و تلاش می شود مدیران فرهنگی مناطق دهگانه 
از ظرفیت های نهادهای دیگر استفاده کنند.عطاء الدین قاسمی مدیرکل امور اجتماعی 
استانداری، حسن مالکی نژاد رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم و سعید 
کاویانی مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان قم نیز در این نشست ضمن 
استقبال از اجرای این طرح و راه اندازی مراکز فرهنگی، برای حمایت از برنامه های این 

مراکز اعلام آمادگی کردند.

در نیمه نخست امسال؛

بیش از دو هزار دانش آموز اتباع  در قم 
مورد غربالگری قرار گرفتند

مدیر روابط عمومی مرکز بهداشت استان قم از غربالگری و معاینات پزشکی دو هزار 
و ۳59 دانش آموز اتباع خارجی فاقد مدارک هویتی در شش ماهه نخست امسال در 

این استان خبر داد.
مجید گلشیری در گفتگو با روزنامه ایمان پس از غربالگری  های انجام شده برای این 

جامعه هدف 2۶۷ کارت واکسن برای این دانش آموزان صادر شد.
وی مراقبت 100درصد دانش آموزان بدو ورود به مدرسه با تشکیل پرونده سلامت 
الکترونیک در تابستان و همزمان با ثبت نام مدرسه، برگزاری کارگاه آموزشی مراقبت 
نوجوانان ویژه مراقبین سلامت و بهورزان، آموزش ضمن خدمت 400 خدمتگزار و 
متصدی بوفه مدارس قبل از شروع سال تحصیلی و برگزاری کارگاه آموزشی ویژه 150 
مربی بهداشت مدارس همزمان با شروع سال تحصیلی را از دیگر اقدامات انجام شده در 
مذت مذکور در استان قم در بخش کودکان و نوجوانان از سوی مرکز بهداشت عنوان 
کرد. وی بادآور شد: برگزاری مراسم جشن جهت زوجین مراجعه کنند به مرکز مشاوره 
قبل از ازدواج در هفته ازدواج، توزیع کتاب جهت ۳00 زوج مراجعه کننده به مراکز 
مشاوره امیرالمومنین و امام رضا)ع( در هفته ازدواج، آموزش 10000جوان در در هفته 
جوان در خصوص شیوه زندگی سالم در مراکز و پایگاههای سلامت، برگزاری 8 همایش 
استانی در متناسبت های مختلف و برگزاری 12 نمایشگاه و 2 اردو در هفته جوان در 

خصوص ازدواج سالم از دیگر اقدامات مرکز بهداشت است.
باقری در بخش مراقبت های مادر و فرزند به برگزاری کارگاه کودک سالم و مانا 
برای کلیه بهورزان، مراقبین و پزشکا برای ۷80 نفر، برگزاری کارگاه فعالیت فیزیکی 
و تغذیه در میانسالی برای کلیه پزشکان برای 100نفر،  برگزاری کارگاه ارزیابی و 
پایش بیمارستانهای دوستدار کودک برای کارشناسان شیر مادر درمان و شهرستان 
و بیمارستانها، انجام ارزیابی اجرای دستورالعمل برقراری تماس پوست با پوست مادر 
و نوزاد و شروع تغذیه با شیر مادر در ساعت اول تولد در بیمارستان های دوستدار 
کودک در دو بیمارستان اشاره کرد.وی تصریح کرد: 85 درصد مادران باردار، ۳۷ درصد 
سالمندان، 94.49 درصد میانسالان، 4۷ درصد جوانان، ۷۶ درصد نوجوانان و 89.9۷ 

درصد تحت خدمات در حیطه سلامت خانواده  قرار دارند.

در نیمه اول اسفندماه برگزار می شود

هفته قرآن و عترت در استان قم
مسئول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از برگزاری 

برنامه های هفته قرآن و عترت از ۶ اسفند ماه سال جاری خبر داد .
سید مصطفی میرعرب در گفتگو با روزنامه ایمان افزود: این هفته در قالب برنامه های 
مختلفی در بخش های شعر، داستان، مقاله و پایان نامه، صنایع دستی آثار چوبی، آثار 
فلزی، هنرهای تجسمی، هنرهای نمایشی، هنرهای سینمایی، تلاوت، آوا نغمات دینی 

چون تواشیح و ابتهال/ سرودها و نغمه های بی آهنگ و رسانه انجام خواهد گرفت.
وی خاطر نشان کرد: در این هفته سازمان ها و نهادهای فعال در زمینه های قرآنی 

اقداماتی را در جهت رشد و توسعه فرهنگ قرآنی انجام و ارائه خواهند داد.
وی ادامه داد: برگزاری هرچه باشکوه تر و بهتر این هفته نیازمند همراهی و همکاری 
تمامی خادمان قرآنی در استان قم است و علاقه مندان می توانند آثار خود را در 1۷ 

بهمن ماه امسال از دو طریق حضوری  یا ثبت نام در سایت ارسال کنند.
میرعرب با اشاره به اینکه آثار ارسالی تا 1۷ بهمن ارزیابی و داوری می شود، افزود: 
زمان برگزاری هفته قرآن و عترت ۶ تا 12 اسفند ماه 9۶ خواهد بود و آیین اختتامیه 

1۷ اسفند ماه امسال برگزار می شود.
وی بیان کرد: امسال برای اولین بار هفته قرآن و عترت در استان قم از سوی اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی قم برگزار می شود.
وی این هفته را بهانه ای برای هم افزایی و هماهنگی سازمان ها و نهادهای فعال 
در عرصه فعالیت های قرآنی عنوان کرد و گفت: با برگزاری جلسات و نشست هایی 

سیاست ها و فعالیت ها در این زمینه مصوب می شود.
علاقه مندان جهت اطلاع از جزئیات بخش های مختلف به دفتر قرآن و عترت )علیهم 
qom. السلام( اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از طریق پست الکترونیکی

farhang.gov.ir  یا با شماره تلفن ۳2114220 تماس حاصل نمایند.

نهادینه سازی اخلاق در تعامل های اجتماعی و ترویج 
فرهنگ نقدپذیری از جمله آرمان های دولت تدبیر در حوزه 
اجتماعی محسوب می شود. دولت دوازدهم در راستای 
تامین سلامت روانی و ارتقای منزلت شهروندان، همواره 
رویکرد عدالت اجتماعی را در سیاست های اجرایی خویش، 
تداوم بخشیده و بنابر تایید کارشناسان در این حوزه کارنامه 

ای موفق داشته است. 
دولت دوازدهم در راستای دستیابی به توسعه اجتماعی، 
اولویت های کاری  را در زمره  احقاق حقوق شهروندی 
خویش قرار داد و در اجرای سیاست های مختلف، همواره 
به ارزش های فرهنگی، اجتماعی و زیست محیطی پایبند 
ماند و به منظور ارتقای انسجام اجتماعی و پاسخگو بودن 
در برابر مطالبات مردم کوشید تا با هم اندیشی با نخبگان 
این عرصه و اتخاذ سیاست های اجتماعی کارآمد، گام های 
موثری را در جهت بهبود شرایط اجتماعی کشور بردارد و 
به بازگشت ثبات، آرامش، رونق و ایجاد امید به آینده ای 

بهتر کمک کند.
 دولت دوازدهم در ارتباط با حل چالش های اجتماعی، 
اقدام هایی چون راه اندازی پرونده الکترونیک سلامت در 
تمام دانشگاه ها و مرکزهای درمانی دولتی کشور، برنامه 
استقرار نظام جامع در خدمات بیمه شدگان روستایی عشایر 
و شهرهای زیر 20 هزار تن، طراحی راهبردهای کاهش 
هزینه های طرح تحول سلامت، تهیه و تدوین طرح حضور 
بانوان در ورزشگاه ها، گشایش 42 خانه جوان در مرکزهای 

استان ها و 15 خانه جوان در شهرستان ها، تجهیز 50 خانه 
ورزش روستایی، تدوین پیش نویس نهایی سند توسعه 
ورزش کشور جهت ارایه به شورای عالی ورزش، گشایش۶ 
طرح ورزشی در استان های مختلف، کسب 20 مدال در 
بازی های همبستگی کشورهای اسلامی و ۳1 مدال در 
بازی های داخل سالن ترکمنستان، اجرای برنامه اشتغال 
فراگیر برای طراحی و به بازار کار با هدف گذاری ایجاد 
8۷1 هزار شغل در سال 1۳9۶، اجرای طرح کارانه اشتغال 
جوانان، همسان سازی حقوق بازنشستگی به میزان 2 هزار 
و 200 میلیارد تومان و ارایه برنامه توانمندسازی زنان در 
زمینه رویارویی با آسیب های اجتماعی را به مرحله اجرا 

درآورده است. 
 حسن روحانی رییس جمهوری در هفتم آذر 1۳9۶ 
خورشیدی در گزارش عملکرد 100 روزه دولت دوازدهم، 
گفت: »یکی از مسایل مهم دولت دوازدهم مبارزه با آسیب 
های اجتماعی است. از سال گذشته تا الان قدم های خوبی 
را در این زمینه برداشته ایم که آمارها اخیرا در بسیاری از 
این آسیب ها کاهش را نشان می دهد... از لحاظ تشکیلاتی 
قبلا این مساله آسیب های اجتماعی در وزارت کشور بود 
و مسوول آن هم وزیر کشور بود که تبدیل به یک شورای 
اجتماعی شد که ریاست این شورا اکنون به عهده رییس 
جمهور است و قائم مقام رییس جمهوری در این شورا وزیر 
کشور است. بعضی از جلسات را هم خود من تشکیل می 

دهم.« 

 برای واکاوی عملکرد دولت دوازدهم در حوزه مسایل 
اجتماعی به مرور دیدگاه های »ناهید تاج الدین« نماینده 
مردم اصفهان در دوره دهمین مجلس شورای اسلامی و 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در این باره پرداختیم.  
** سازمان امور اجتماعی ؛ مسوول هماهنگی، 

نظارت و مدیریت آسیب های اجتماعی  
درباره رسیدگی به آسیب های اجتماعی مهمترین اقدام 
دولت، تاسیس سازمان امور اجتماعی کشور محسوب می 
شود، نهادی که در واقع شکل ارتقا یافته مرکز امور اجتماعی 
و فرهنگی وزارت کشور به شمار می رود و قرار است تا 
هماهنگی، رصد، نظارت، مدیریت و ساماندهی آسیب های 
اجتماعی را برعهده بگیرد. اینک تمامی زمینه های تاسیس 
این سازمان صورت پذیرفته و شورای عالی اداری در همین 
مدت با حضور معاون اول رییس جمهوری، تاسیس سازمان 
امور اجتماعی کشور را تصویب کرده است و با تصویب 
شورای اداری، سازمان امور اجتماعی کشور به صورت قانونی 
تشکیل شد اما آغاز مراحل اجرایی آن و ابلاغ مصوبه شورای 
اداری کمی زمانبر خواهد بود. این اقدام مهم، باعث مدیریت 
یکپارچه آسیب های اجتماعی می شود و از موازی کاری 
ها در مدیریت آسیب های اجتماعی و اتلاف منابع مالی و 

انسانی در این باره جلوگیری می کند. 
 **تلاش دولت در ارتقای سلامت جامعه 

یکی از مهم ترین ضرورت ها و برنامه های دولت دوازدهم 
در حوزه سلامت و بهداشت، بحث پایداری منابع این حوزه 

به شمار می رود که با توجه به طلب بیش از چهار هزار 
میلیارد تومانی وزارت بهداشت از سازمان تامین اجتماعی به 
نوعی منابع پایدار حوزه سلامت به خطر افتاده و تمام تلاش 
دولت نیز در این 100 روز تامین منابع پایدار برای حوزه 
سلامت بوده است. جهت گیری دولت و نیازسنجی آن در 
این حوزه درست بود اما تامین منابع پایدار به زمان بیشتری 
نیاز دارد. همچنین دولت با توجه به اهمیت و اولویت مساله 
سلامت جامعه، راهبردهای کاهش هزینه های طرح تحول 

سلامت را طراحی کرده است. 
 **بحران در صندوق های بازنشستگی 

صندوق های بازنشستگی با حدود 1۳ میلیون حقوق بگیر 
اینک ۷۶ درصد منابع خود را به وسیله بودجه عمومی دولت 
تامین  می کند و چون که درآمدهای صندوق کفاف هزینه 
های آن را نمی تواند بدهد، وضعیت این صندوق ها مطلوب 
نیست. تمامی صندوق های بازنشستگیِ کشور با مشکل 
های ساختاری، مالی و مدیریتی روبرو هستند و اگر دولت 
از منابع بودجه، کسری صندوق را تأمین نکند، ورشکسته 

خواهند شد. 
 صندوق های تأمین اجتماعی نیروهای مسلح، کارکنان 
فولاد و دیگر صندوق ها وضع بحرانی دارند، در تمام این 
صندوق ها تعادل میان منابع و هزینه ها از میان رفته است. 
باید توجه کرد که متوسط سنِ بازنشستگی در ایران 50 
سال و این رقم در بسیاری از کشورها، نزدیک به ۶۳ سال 
و شاخص امید به زندگی در ایران ۷۶ سال به شمار می 
رود و این باعث می شود تا صندوق های بازنشستگی برای 
مدت زمان طولانی یعنی دستکم بیش از 2۶ سال مجبور 
باشند، بدون آنکه از فرد درآمدی داشته باشند به او حقوق 

پرداخت کنند. 
 مدیریت ناصحیح منابع درآمدی در این صندوق ها و 
بدهی دولت به آنها، سبب شد تا وضع این صندوق ها در 
گذر زمان بحرانی شود و این مشکل را باید به شکل ملی و 
فرابخشی برطرف کرد. در این زمینه البته کارگروه ویژه ای 
متشکل از کمیسیون های اجتماعی، بهداشت و درمان به 
منظور بررسی طرح یک فوریتی توانمندسازی و ارتقای 
سطح مدیریت بیمه های بازنشستگی کشور در مجلس نیز 
شکل گرفت و تاکنون این کارگروه جلسه های متعددی را 

با مسوولان مربوطه برگزار کرده است.  
** چشم انداز روشن دولت در 100 روز نخست 

به طور کلی جهت حرکت دولت در 100 روز نخست 
در ارتباط با مسایل و چالش های مختلف اجتماعی مسیر 
درستی بوده و گرچه هنوز بسیاری از انتظارها به ویژه در 
حوزه زنان و سهم ۳0 درصدی آنها در مدیریت کشور 
برآورده نشده است اما مسیر حرکت دولت چشم اندازی 

مثبت را ترسیم می کند. 

دولت دوازدهم و ضرورت تداوم رویکرد عدالت اجتماعی 

امروزه باور اساسی برآن است که رضایت یک ملت از زندگی تنها در رشد اقتصادی 
خلاصه نمی شود بلکه امنیت، سلامت اجتماعی و فردی از دیگرعواملی است که با 

مولفه شادی میزان خشنودی افراد را افزایش می دهد. 
برخی کارشناسان شادی را لازمه جامعه انسانی و از مهمترین نیازهای امروز مردم 
دانسته و می گویند: در جامعه غم، نگرانی و رنج بیش از شادی است و بدین لحاظ 

در مقایسه با سایر کشورها رتبه نامناسبی داریم. 
تاکید کارشناسان بر گسترش و نهادینه کردن شادی در جامعه در حالی است که 
بر اساس گزارش سالانه پژوهشگران سازمان ملل که به گزارش »جهانی شادی« 
معروف است، ایران در سال 201۶ بین 15۷ کشور مورد بررسی رتبه مناسبی ندارد. 
در این گزارش که براساس شش متغیرِ تاثیرگذارِ »سرانه تولید ناخالص داخلی«، 
»حمایت اجتماعی«، »امید به زندگی سالم در بدو تولد«، »آزادی انتخاب زندگی«، 
»فعالیت های خیرخواهانه« و »ادراک فساد« تدوین شده ایران در بین 15۷ کشور 

مورد بررسی رتبه 105 را به خود اختصاص داده است . 
برای واکاوی مفهوم شادی و ضرورت نهادینه کردن آن در جامعه گروه تحلیل، 
تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، گفت وگویی با »کامبیز مصطفی پور« جامعه 
شناس و کارشناس حوزه مسائل شهری و »سید هادی معتمدی« روانشناس 

اجتماعی انجام داده است. 
 * مصطفی پور: دولت باید زمینه شادی را فراهم کند 

 برای رسیدن به یک تعریف واقعی از شادی، باید به نگاه اندیشمندان در دیدگاه 
های مختلف به شادی توجه ویژه ای داشته باشیم. زمانی می شود یک تعریف جامع 
و کامل از مفهوم شادی ارائه کرد که رویکردهای مختلف نسبت به این مفهوم مورد 

بررسی قرار گیرد. 
نگاهی به متون و مقاله های منتشره در کشور نشان از آن دارد که در ایران کمتر 
به مساله شادی پرداخته شده اما مفهوم شادی در کشورهای توسعه یافته در قالب 
نظریه و رویکرد های مهمی مورد بحث و بررسی قرار گرفته است. این کشورها 
مفهوم شادی را در چهار محور اقتصادی، روانشناسی، فرهنگی و جامعه شناسی 

مورد بحث و بررسی قرار داده اند. 
برای نهادینه کردن شادی در جامعه مطالعه بخش فرهنگ لازم و ضروری به نظر 
می رسد ، بدون مطالعه در زمینه فرهنگ برنامه ریزی برای نهادینه کردن شادی به 

شکست خواهد انجامید. 
یکی از سدهای پیش روی نهادینه کردن شادی این است که نمی توانیم شادی را 
به عنوان یک مولفه خوشایند یا ناخوشایند تعریف کنیم آیا شادی خوب است یا بد؟ 

پاسخ چنین پرسشی برای خیلی از شهروندان ما مجهول است. 
برای نهادینه کردن شادی در جامعه باید کیفیت زیست پذیری و زندگی در شهر 

را مورد توجه قرار دهیم . 
در الگوی مناسب شادی برای کشور باید مدل و رویکرد مشخص شود؛ شادی بر 
کدام رویکرد باید استوار باشد آیا رویکردهای چهارگانه را قبول داریم یا خود به دنبال 
رویکرد جدیدی هستیم ؟ پاسخ به این پرسش ها می تواند نقش مهمی در نهادینه 

کردن شادی داشته باشد. 

دولت باید زمینه ساز شادی در بین شهروندان باشد اما برخی اعتقاد دارند دخالت 
دولت در نهادینه سازی شادی ممکن است سمت و سوی خاصی به این مفهوم 

بدهد. 
براساس رویکردهای مختلف مسکن، شغل، درآمد و .... از ابتدایی ترین مولفه 
های شادی هستند که دولت باید آنها را تامین کند و این تامین سمت و سوی 

خاصی ندارد.  
** معتمدی: شادی در کاهش درد موثر است 

برای تبیین چرایی گسترش شادی و نشاط در جامعه لازم است تاثیر این مفهوم 
در زمینه های پزشکی، سلامت فردی و سلامت اجتماعی مورد بررسی قرار گیرد. 

اگر دلایل روانپزشکی برای گسترش شادی را مورد توجه قرار دهیم باید گفت 
شادی و گسترش آن موجب سلامت و کاهش بیماری هایی مانند افسردگی، تقویت 
حافظه، بهبود قدرت ارتباط با افراد، بهبود رابطه انسان با جامعه و عملکرد شخصی 

می شود. 
در جامعه ای که شادی حکمفرما است رفتار فرد به نسبت بهتر و شخص برای 
اجرای برنامه های زندگی در آینده می تواند هدف گذاری کند زیرا وی هیچ گونه 

درگیری فکری و ذهنی ندارد. 
آزمایشات متعدد نشان داده که شادی در بعد فردی نیز تاثیر فراوانی بر رفتار فردی 
و تسکین دردهای دارد. فرد در محیط شاد بسیاری از درد های جسمی و فکری 

خود را به فراموشی خواهد سپرد. 
در سطح میانه خانواده های شاد، فرزندان هوشمند و با میزان سازگاری بالا تقدیم 
جامعه می کنند. در این خانواده ها طلاق کمتر و میزان عصبایت نیز پایین و این 

موجب می شود فرد در بُعدهای دیگر زندگی موفق باشد. 
در بعد اجتماعی بسیاری از صاحب نظران مباحث جامعه شناسی جامعه غیر شاد 

را به جامعه عصبی تشبیه کرده اند. در جامعه عصبی، درگیری و جرم ممکن است 
افزایش پیدا کند و فرد دست به رفتارهای ناهنجار زند. 

البته تاکید بر جشن و شادی به معنای نفی عزاداری نیست بلکه عزاداریی هایی 
مانند تاسوعا و عاشورای حسینی می تواند نمودهایی از همبستگی اجتماعی باشد. 
آنچه موجب می شود عزاداری آسیب زا تلقی شود بحث طولانی شدن عزاداری 

ممکن است. 
جامعه ما نیاز به برنامه برای نهادینه کردن شادی دارد که مطابق با فرهنگ و آداب 
رسوم کشور باشد شادی تصنعی و ساخته شده فرهنگ های دیگر با مصرف الکل و 

مواد مخدر را نمی توان شادی نهادینه شده نامید. 
برای نهادینه شدن شادی، جامعه نیازمند برنامه و جشن های مختلف هستیم. 
یکی از مهمترین برنامه توجه به ورزش به عنوان ابزاری شادی افزا در جامعه است. 
زمانی که ورزش کاران ایرانی موفق می شوند در تورنمنت های مختلف جهانی و 
المپیک نتیجه مطلوب را کسب کنند میزان شادی و هیجان ناشی از این نتایج در 
میان نوجوان و جوانان نیز افزایش پیدا خواهد کرد؛ سرمایه گذاری دولت بر روی 

ورزش می تواند نتیجه تاثیر بخش داشته باشد. 
در پایان باید گفت هر چند که در برخی از مولفه های جهانی شادی با فرهنگ 
ایرانی تفاوت هایی وجود دارد اما همچنان در شاخص های کلی مورد توافق فرهنگ 
ملی و جهانی ما با استاندارد ها فاصله داریم و باید برنامه هایی متناسب با ایجاد نشاط 

اجتماعی در جامعه طراحی کنیم. 
طراحی برنامه برای نهادینه کردن شادی هر چند یک پروسه طولانی مدت است 
اما باید هر چه زودتر مقدمات آنها را فراهم کرد زیرا بسیاری از کارشناسان باور دارند 
که گسترش اعتیاد، خودکشی، بیماری های روانی و پرخاشگری ها ناشی از کاستی 

ها فضای نشاط آفرین در جامعه است. 

چگونه شادی را نهادینه کنیم ؟ 

ترفندهای زیادی برای متقاعد کردن دیگران وجود دارد. 
در این مقاله به روش هایی برای قانع کردن دیگران اشاره 
شده است. با شوخ طبعی و خنده راحت تر می توان دیگران 

را متقاعد کرد.
افراد ترفندهای مختلفی را برای متقاعد کردن  بیشتر 

دیگران به کار می برند.
البته برخی از روش ها از نظر اخلاقی درست نیستند اما 
اگر می خواهید تحت سلطه دیگران قرار نگیرید، بهتر است 

حداقل این روش ها را بشناسید.
آگاهی می تواند شما را از چنین خطری مصون نگهدارد.

اثر لنگر انداختن
بنابر تحقیقات، هنگام مذاکرات و مطرح کردن خواسته ها، 
فرقی نمی کند چه باشد، کسی که زودتر پیشنهاد یا خواسته 
خود را مطرح می کند، موقعیت خود را محکم تر کرده و بر 

دیگری برتری پیدا می کند.
متخصصان مذاکره، این عمل را "اثر لنگر انداختن" می 

نامند.
طبق این اثر معمولا اولین گزینه های ارائه شده، تاثیر 
بسزایی روی افراد هنگام انتخاب گزینه ای خاص از میان 

گزینه موجود می گذارد.
سوال های سنگین

" آیا از کتک زدن زنت، دست برداشتی؟ " افرادی که قرار 
است به چنین سوال هایی پاسخ دهند، به احتمال زیاد نمی 

توانند برنده بیرون بیایند.
اینگونه سوال ها بار منفی دارند. اگر پاسخ دهنده "بله" 
بگوید، یعنی اینکه پذیرفته است درگذشته همسرش را کتک 
می زده است و اگر هم بگوید "نه" یعنی هنوز هم به این 

کارش ادامه می دهد.
معمولا پلیس، هنگام بازجویی از متهم، از چنین ترفندی 

استفاده می کند.
چارچوب بندی

نوعی ترفند تشویق دیگران وجود دارد که در زندگی روزمره 
بسیار کاربرد داشته و در مباحث علوم اجتماعی "چارچوب 
بندی" نام دارد. در این ترفند مسائل به گونه ای چارچوب 
بندی می شوند که قربانی دست به تصمیمی می گیرد که 

هیچ پایه و اساس منطقی ندارد.
بیماران خود در مورد  به  محققان آلمانی در تحقیقی، 
جراحی خاصی گفته بودند که 99 درصد بیماران، بدون 
عوارض این عمل را انجام داده اند و 49 درصد از بیماران مورد 

تحقیق بدون نگرانی دست به انجام آن عمل جراحی زدند.
اما در تحقیقی دیگر وقتی پزشکان به بیماران توضیح دادند 
که این عمل جراحی ممکن است از بین 100 نفر، 1 نفر را 
گرفتار عوارض بد خود کند، فقط 2۷ درصد از بیماران عمل 
جراحی انجام دادند. با وجود اینکه در هر دو حالت نتیجه 
یکسان بود، اما روش ارائه اطلاعات روی افراد ، اثرات متفاوتی 

گذاشته بود.
استدلال مقابل

پیش از شروع هر جر و بحثی، سعی کنید استدلال های 
مقابل احتمالی طرف گفتگوی تان را نیز درنظر بگیرید. و 
با خود بیندیشید چگونه می توانید از پس آن استدلال ها 

برآیید.
 بدین ترتیب کنترل تان را از دست نداده و می توانید با 

اطمینان برنده مباحثه در جریان باشید.
 وجدان 

اگر فردی رازی را با شما در میان گذاشت، پس این احتمال 
را بدهید که او همین انتظار را از شما خواهد داشت.

 انسان به طور غریزی دوست دارد در رابطه ای که تعادل 
دارد، باشد. بنابراین افرادی که در قانع کردن دیگران حرفه 
ای هستند، معمولا در برابر لطف های کوچک خود، چیزی 

طلب نمی کنند.
 سپس بعد از گذشتن یک مدت نسبتا طولانی، درخواستی 
بزرگ از طرف مقابل خود دارند و طرف مقابل هم به دلیل 

وجدان و احساس گناه نمی تواند این درخواست را رد کند.
 شوخ طبعی

 افرادی که پیام خود را با شوخ طبعی به دیگران می رسانند، 
بسیار راحت تر می توانند آنها را قانع کنند.

 وقتی موجب لبخند و خنده دیگران شوید، راحت تر می 
توانید توافق آنها را به دست آورید.

 کاوش
 چه بخواهید در یک کنفرانس شرکت کنید یا در مدرسه 
یا دانشگاه مطلبی ارائه دهید، مسلما افرادی هستندکه به شما 

حمله می کنند. 
به طور مثال ممکن است قصد داشته باشید فکر و ایده ای 
را در محل کارتان مطرح کنید و همکاران بدون گوش کردن 

به شما، ایده تان را به باد انتقاد بگیرند. 
در اینگونه مواقع می توانید صحبت هایشان را به سوال 

تبدیل کنید.
 مثلا، "منظورتان از آن حرف چه بود؟"، "می شود یکبار 
دیگر حرف تان را تکرار کنید؟" این روش کافی است تا طرف 
مقابل تان، این بار بیشتر مراقب حرف زدن خود باشد و حتی 

دیگر نتواند به راحتی گفته های شما را نادیده بگیرد.

 تکرار
 تکرار، روشی عالی برای وارد کردن پیامی به درون مغز 
است. چنانچه حرف تان را تکرار کنید، حتی بیش از حقیقت 
قدرت خواهد داشت، چراکه مغز ما پس از شنیدن مکرر 

سخنی، سرانجام آن را به عنوان یک حقیقت می پذیرد.
 تصور بدترین سناریو

 همیشه با پیش کشاندن بدترین سناریو می توانید دیگران 
را به انجام دادن کاری تشویق کنید. 

 وقتی کاری کنید که طرف مقابل تان از موضوعی نگران 
شود، او دیگر از آن دفاع نخواهد کرد و سخنان شما را می 

پذیرد.
 فشار زمان 

این روش هم بسیار جواب می دهد. در این ترفند طرف 
مقابل تان را وادار می کنید در کوتاه ترین زمان ممکن به 

خواسته شما پاسخ دهد.
 این ترفند موثر است زیرا بیشتر مردم وقتی از نظر زمانی 
تحت فشار قرار گیرند، خیلی زودتر تسلیم می شوند. مثلا می 
توانید بگویید، "میل خودتان است، من 5 دقیقه دیگر مجبورم 

بروم و بعد نمی توانید با من تماس بگیرید." 
 چنین عبارت هایی روی فرد استرس منفی ایجاد می کند 
و او مجبور می شود هرچه سریع تر واکنش نشان دهد و چه 

بسا راحت تر خواسته شما را بپذیرد.
 واژه های قدرتمند

 واژه های زیر به نظر بسیار کوچک و بی اهمیت می آیند اما 
آنها تاثیری فوق العاده روی دیگران می گذارند. اگر از قدرت 
واژه ها با مهارت استفاده کنید می توانید روی تصمیم گیری 

های دیگران تاثیر بگذارید.

دیگران را اینگونه قانع کنید






